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Un	proverb	românesc	spune:	„Peştele	de	la	cap	se	
împute”	sugerând	că	degradarea	conducerii	afectează	
întreaga	instituţie	şi,	în	felul	acesta,	se	subliniază	
importanţa	conducerii	într-o	instituţie.	Tot	la	fel	se	

întâmplă	la	nivelul	societăţii	sau	chiar	la	nivel	individual.	Totul	
porneşte	de	la	minte.	Unii	predicatori	îşi	îndeamnă	audienţă	
să	coboare	cu	anumite	gânduri	de	la	nivelul	capului	la	nivelul	
inimii,	încercând	probabil	să	spună	că	nu	trebuie	să	rămânem	
cu	o	cunoştinţă	teoretică,	ci	să	o	transpunem	în	practică.	Din	
păcate,	în	gândirea	europeană,	inima	desemnează	emoţiile,	aşa	
că	nu	cred	că	este	un	lucru	tocmai	înţelept	a	face	ceva	atât	
de	important	cu	inima,	ca	şi	cum	ar	fi	o	abordare	superioară	
celei	realizate	cu	ajutorul	capului,	adică	prin	minte.	În	gândirea	
semitică,	centrul	fiinţei	umane	era	considerat	a	fi	în	inimă	nu	în	
cap,	aşa	că,	dacă	trebuia	făcut	ceva	cu	judecată,	cu	înţelepciune,	
cu	motivaţie,	acel	lucru	trebuia	trecut	prin	inimă.	Evreii	îşi	
imaginau	că	emoţiile	îşi	aveau	sediul	undeva	prin	intestine	
(tradus	„rărunchi”	de	Cornilescu).	Când	Biblia	spune	că	trebuie	
să-l	iubim	pe	Dumnezeu	cu	toată	inima	se	are	în	vedere	
mintea.	Când	inimii	i	se	adaugă	şi	sufletul,	aceasta	înseamnă	
că	trebuie	să-l	iubim	cu	toată	fiinţa	(Deut.	4:29;	10:12;	26:16;	
30:6).	Aşadar,	inima	este	centrul	fiinţei	umane,	locul	unde	sunt	
coordonate	deciziile,	raţiunea,	conştiinţa	şi	celelalte	câte	or	mai	
fi.	Credinciosul	este	chemat	să	asculte	„din	toată	inima	şi	din	tot	
sufletul”	(Deut.	30:2),	să	împlinească	Legea	(Deut.	26:16)	şi	să	
umble	cu	credincioşie	în	acelaşi	fel	(1Regi	2:4).

Dacă	este	să	păstrăm	tiparul	semitic,	modestia	trebuie	să	
vizeze	inima.	Acest	mesaj	caută	să	informeze	inima,	dar	pentru	
schimbarea	ei	mizez	pe	voinţa	fiecărui	cititor	şi	pe	voinţa	lui	
Dumnezeu.	Dintre	cele	două	voinţe,	cea	normativă	este	voinţa	
lui	Dumnezeu,	iar	cea	care	trebuie	să	se	supună	este	voinţa	
omului.

Primul	demers	pe	care	îl	putem	face	este	să	demascăm	gândurile	
care	nu	sunt	în	acord	cu	voia	lui	Dumnezeu,	după	care	să	vedem	
ce	gânduri	trebuie	să	le	ia	locul.	Cuvântul	lui	Dumnezeu	este	
instrumentul	potrivit	pentru	un	asemenea	demers,	deoarece	el	
este	„viu	şi	lucrător,	mai	tăietor	decât	orice	sabie	cu	două	tăişuri,	
pătrunde	până	acolo	încât	desparte	sufletul	şi	duhul,	încheieturile	
şi	măduva,	judecă	simţirile	şi	gândurile	inimii”	(Ev	4:12).	Întrucât	
gândurile	au	capacitatea	de	a	se	ridica	împotriva	cunoaşterii	
de	Dumnezeu,	avem	datoria	de	a	aduce	orice	gând	în	robia	
ascultării	de	Cristos	(2	Cor.	10:5).

Gânduri lipsite de modestie

Ateismul	este	exprimarea	arogantă	împotriva	existenţei	
lui	Dumnezeu.	În	spatele	pretenţiei	de	a	primi	dovezi	
se	ascunde	lipsa	de	înţelepciune	a	omului	care	crede	
că	ştie	mai	bine	decât	Dumnezeu.	Ca	să	pară	credibil,	

ateul	postulează	preeminenţa	raţiunii	sau	a	materiei	şi	pretinde	
că,	din	moment	ce	Dumnezeu	nu	îşi	poate	demonstra	prezenţa,	
El	nici	nu	există.	Nebunul	zice	în	inima	lui:	„Nu	este	Dumnezeu!”	
(Ps	14:1;	53:1).	Cum	poate	ştii	omul	muritor,	atât	de	trecător,	
mai	mult	decât	Dumnezeu?	Dumnezeu	nu	tace;	el	a	vorbit	prin	
profeţi	şi	prin	apostoli.	Ca	să	fie	oprită	vorbirea	lui	Dumnezeu,	
ateii	se	ocupă	cu	denigrarea	şi	demontarea	autorităţii	Sfintelor	
Scripturi.	Tocmai	de	aceea,	creştinii	au	datoria	de	a	se	strădui	să	
le	înţeleagă	şi	să	le	propovăduiască.

Alţi	atei	mai	îndrăzneţi	şi	mai	imorali	au	mai	mult	tupeu	decât	
cei	dintâi	şi	pretind	că	păcătoşii	sunt	dovada	ultimă	a	faptului	
că	Dumnezeu	nu	există,	deoarece	nu	sunt	sancţionaţi,	deşi	
trăiesc	în	păcate	flagrante	(Ps	10:4).	Biblia	spune	că	Dumnezeu	
are	îndelungă	răbdare	cu	cei	păcătoşi	(Rom.	9:22).	Pe	amoriţi	
i-a	tolerat	patru	sute	de	ani	după	ce	l-a	anunţat	pe	Avraam	că	
urmaşii	lui	vor	primi	ţara	lor	ca	moştenire	(Gen.	15:16).

Ateul	practic	invocă	faptul	că	credinţa	în	Dumnezeu	este	fără	
avantaje,	din	moment	ce	tot	bogatul	o	duce	mai	bine.	Până	şi	
credinciosul	poate	fi	atras	în	spirala	acestui	argument,	pentru	că	
vede	cât	de	netulburaţi	trăiesc	cei	bogaţi	deşi	sunt	indiferenţi	
faţă	de	Dumnezeu	(Ps	73:11).	Asaf	recunoaşte	că	a	fost	atras	el	
însuşi	în	această	capcană,	dar	când	a	revenit	în	Templu	a	realizat	
că	ceea	ce	rămâne	cu	adevărat	statornic	este	Dumnezeu	şi	
încrederea	în	El.	Dar	cine	are	timp,	cum	spunea	Asaf,	să	aştepte	
sfârşitul	oamenilor	aroganţi	şi	răi?	Omul	este	preocupat	să-şi	
trăiască	clipa.	Starea	de	mulţumire	cu	ceea	ce	are	omul	este	
considerată	un	semn	de	slăbiciune,	care	sunt	dispuşi	să	rişte	
oricât	pentru	a-şi	trăi	cât	mai	intens	scurta	lor	viaţă.	Filosoful	
francez	Blaise	Pascal	(sec	XVII)	a	propus	un	argument	care	a	
ajuns	să	poarte	numele	Pariul lui Pascal	„dacă	Dumnezeu	nu	
există,	cel	care	a	crezut	în	el	pierde	lucruri	mărunte	(anumite	
plăceri,	lux,	etc);	însă	dacă	Dumnezeu	există,	va	avea	câştig	imens	
(veşnicia	în	Paradis)	şi	va	evita	pierderea	infinită	(veşnicia	în	iad).”	
Ateii	sunt	dispuşi	să	rişte	ceea	ce	ar	putea	fi	dincolo	pentru	ceea	
ce	pot	apuca	cu	amândouă	mâinile	aici.	Tocmai	de	aceea,	pare	a	fi	
mai	plauzibil	că	credinţa	în	Dumnezeu	şi	în	viaţa	veşnică	este	un	
dar	de	la	Dumnezeu.

? Silviu TATU

Modestia 
Partea a 2-a

în gândire



Unii	atei	merg	chiar	mai	departe	cu	erezia	lor	şi	îşi	imaginează	
că,	dacă	tot	nu	este	Dumnezeu,	nu	pot	lăsa	locul	vacant	şi	se	
voluntariază	ca	să-l	ocupe.	În	timp	ce	unii	se	mulţumesc	cu	
postura	de	stăpâni	peste	vieţile	lor,	alţii	se	aruncă	să	apuce	un	
loc	în	panteon.	Aşa	a	făcut	voievodul	Tyrului	când	a	aspirat	să	
ocupe	Muntele	de	miazănoapte.	El	a	pretins:	„Eu	sunt	Dumnezeu	
şi	şed	pe	tronul	lui	Dumnezeu	în	mijlocul	mărilor”	(Ezec	28:2).	
Când	Dumnezeu	va	găsi	ac	de	cojocul	lui	şi	invadatorii	îl	vor	
demola,	sub	mâna	lor	fiind,	nu	va	mai	putea	pretinde	că	este	
Dumnezeu	(Ezec	28:9).	În	Psalmul	82,	Dumnezeu	le	spune	cu	
sarcasm	celor	aroganţi:	„Sunteţi	dumnezei!	Dar	veţi	muri	ca	
nişte	oameni!”

Modestia în gândire cu 
privire la bogăţie

Contrar	aşteptărilor	unora	dintre	noi,	Biblia	nu	
este	împotriva	bogăţiei,	dar	avertizează	împotriva	
pericolelor	pe	care	le	ridică	tânjirea	după	bogăţie	şi	
administrarea	nepotrivită	a	acesteia.	Dumnezeu	este	

Stăpânul	ultim	al	tuturor	lucrurilor.	În	Biblie,	Dumnezeu	Însuşi	
oferă	bogăţie	unor	oameni	şi	printre	ei	se	numără	Iov,	patriarhii	
sau	regii	lui	Israel.	Nu	bogăţia	este	problema,	ci	iubirea	bogăţiei	
când	aceasta	depăşeşte	iubirea	de	Dumnezeu.	Iubirea	banilor	
este	rădăcina	tuturor	relelor,	iar	cei	care	calcă	în	această	cursă	
îşi	pierd	credinţa,	tot	aşa	cum	cei	care	caută	să	se	îmbogăţească	
se	pun	în	calea	ispitelor	(1Tim	6:9-10).	De	aceea,	conducătorii	
Bisericii	trebuie	aleşi	dintre	oamenii	care	nu	sunt	vulnerabili	
la	acest	capitol	(1Tim.	3:3,	8).	Lăcomia	este	considerată	de	
apostoli	nimic	mai	puţin	decât	pur	şi	simplu	idolatrie,	pentru	
care	se	interzice	accesul	în	Împărăţia	lui	Dumnezeu	(Ef.	5:5).	
Un	om	lacom	ar	trebui	excomunicat	din	Biserică	spune	Pavel	
corintenilor	(1Cor.	5:11).	Ce	înseamnă	lăcomia?	Acumularea	
nesăţioasă	a	bunurilor	materiale	de	dragul	satisfacţiei	de	a	le	
avea	în	număr	cât	mai	mare.	De	unde	ştim	că	acumularea	a	
depăşit	limita	şi	a	devenit	o	exagerare?	Cu	toţii	ştim	de	cât	are	
nevoie	un	om	normal	ca	să	trăiască	fără	să	alunece	în	îmbuibare.	
Întrebarea	este	pusă	doar	de	cine	caută	să	se	justifice.	Conştiinţa	
iluminată	de	Duhul	Sfânt	nu	se	poate	să	nu-ţi	spună	când	ai	
exagerat.	Dacă	tot	nu	ştii	să	dai	răspuns,	vizitează-ţi	fraţii	mai	
săraci,	mănâncă	ce	ţi	se	pune	la	masa	lor	şi	vei	primi	răspuns	
instantaneu.

Pentru	a	evita	să	ajungem	într-o	situaţie	care	să	ne	pună	în	
pericol	sufletul,	trebuie	să	pornim	de	la	educarea	minţii	cu	
privire	la	bogăţie.	Cu	altă	ocazie	vom	vedea	ce	anume	ne	
învaţă	Biblia	pentru	a	ne	păstra	modeşti	în	mijlocul	bogăţiei.	Ca	
regulă	generală,	trebuie	să	ne	deprindem	mintea	să	se	fixeze	
pe	realităţile	nepieritoare,	nu	pe	lucrurile	trecătoare.	Această	
preocupare	este	fundamentată	în	actul	învierii	experimentat	de	
cel	credincios,	cu	reversul	ei	cu	tot,	pentru	că	cel	înviat	trebuie	
să	fi	murit	faţă	de	existenţa	anterioară.	Acolo	se	întâlneşte	tot	ce	
ţine	de	firea	pământească,	sub	îndemnurile	căreia	am	trăit.	(Col.	
3:1-5)

În	cuvintele	Apostolului	Pavel	din	Rom	6:11,	trebuie	să	ne	
socotim	(logizo)	morţi	faţă	de	păcat	şi	vii	pentru	Dumnezeu,	în	
Isus	Cristos,	Domnul	nostru.	

Alte	exerciţii	de	gândire	presupun	să	gândim	bogăţia	ca	pe	un	
dar	de	la	Dumnezeu.	Cu	siguranţă	este	implicată	o	bună	măsură	
de	planificare,	de	îndrăzneală,	de	resurse.	Sunt	puţini	aceia	care	
se	trezesc	cu	moştenire	peste	noapte	fără	să	fi	făcut	nimic.	
Chiar	şi	aşa,	creştinii	au	convingerea	că	toate	lucrurile	vin	de	
la	Dumnezeu,	motiv	pentru	care	nu	ne	putem	lăuda	ca	şi	cum	
nu	ar	fi	primite	(1Cor.	4:7).	Cu	atât	mai	mult,	darurile	bune	nu	
pot	avea	altă	sursă	decât	pe	Dumnezeu	(Iac.	1:16-17).	Deşi	a	
primit	daruri	multe	de	la	Dumnezeu,	pe	unele	Regele	Ezechia	
le-a	trimis	asirienilor	pentru	a-i	împiedica	să	invadeze	Iuda	
(2Regi	18:14-16),	şi	pe	altele	le-a	prezentat	cu	mândrie	solilor	
din	Babilon	şi	profetul	l-a	anunţat	de	judecata	lui	Dumnezeu	că	
toate	vor	fi	confiscate	de	invadatori.	În	loc	să	se	îngrijoreze	şi	
să	se	pocăiască,	regele	Ezechia	a	găsit	că	este	bine	că	el	nu	va	fi	
martorul	acelor	evenimente	(2Regi	20:13-19).

Apoi	trebuie	să	înveţi	că	tot	ce	ai	este	sub	protecţia	lui	
Dumnezeu.	Nicăieri	nu	este	mai	compactată	ideea	Providenţei	
lui	Dumnezeu	manifestată	în	orice	stare	a	noastră	ca	în	cuvintele	
Anei:	„Domnul	sărăceşte	şi	tot	El	îmbogăţeşte.	El	smereşte	şi	tot	
El	înalţă”	(1Sam.	2:7).	Înţelepciunea	psalmistului	punea	împreună	
preocuparea	omului	pentru	protejarea	bunurilor	cu	protecţia	
garantată	de	Dumnezeu	(Ps	127:1b).	Iov	a	realizat	că	tot	ce	a	
agonisit	în	zeci	de	ani	se	poate	pierde	în	câteva	zile.	Cutremurele	
din	Turcia	din	februarie	2023	ne-au	arătat	că	în	doar	câteva	
secunde	se	poate	pierde	totul.	Aşadar	este	un	exerciţiu	de	
modestie	să	te	gândeşti	că	eşti	în	grija	lui	Dumnezeu	cu	toate	
bunurile	tale.	Bogatul	căruia	i-a	rodit	ţarina	este	un	exemplu	de	
gândire	arogantă,	pentru	că	omul	adună	tot	surplusul	pentru	a	
avea	şi	mai	mult	doar	pentru	sine,	ca	să	risipească	în	propriile	
plăceri.	Grâul	nu	ar	trebui	considerat	averea	proprietarului,	ci	
un	bun	naţional.	Domnul	Isus	l-a	dat	ca	exemplu	pentru	a	ilustra	
stupiditatea	lăcomiei	de	bani,	câtă	vreme	viaţa	omului	nu	este	în	
puterea	sa	(Luca	12:13-21).

Un	alt	lucru	cu	care	trebuie	să	ne	deprindem	mintea	în	privinţa	
bogăţiilor	este	că	tot	ce	avem	este	în	administrarea	noastră	doar	
pentru	o	vreme,	că	ele	sunt	de	fapt	ale	lui	Dumnezeu	(Ex	19:5-
6;	Lev	25:23;	Iov	41:11).	Domnul	Isus	numeşte	aceste	lucruri	
„bogăţii	nedrepte”,	iar	funcţionarul	dat	ca	exemplu	în	pildă	
a	acţionat	ca	acei	funcţionari	care	folosesc	resursele	statului	
pentru	a-şi	procura	favoruri	şi	servicii.	Dumnezeu	ar	vrea	să	
facem	aşa	cu	bunurile	încredinţate	nouă,	despre	care	credem	că	
sunt	ale	noastre	(Luca	16).	Ca	să	demonstreze	cât	de	ataşat	era	
tânărul	bogat	de	averea	sa,	Domnul	i-a	cerut	să-l	urmeze	dar	
numai	după	ce	va	fi	vândut	tot	ce	are	şi	împarţit	la	săraci	(Matei	
19:16-22).

Mai	devreme	sau	mai	târziu	toţi	descoperim	că	nu	există	
echitate	în	distribuirea	averilor.	Oricât	de	socialiste	ar	fi	
guvernele,	inechităţi	tot	se	păstrează.	Membrii	nomenclaturii	
pretindeau	că	erau	„mai	egali”	decât	ceilalţi	şi	că	meritau	să	
trăiască	în	condiţii	mai	bune.	Egalitarismul	este	o	filosofie	
coruptă	la	fel	ca	toate	celelalte	inventate	de	oameni.	Scriptura	
ne	învaţă	să	ne	mulţumim	cu	ce	avem,	deoarece	Dumnezeu	este	
implicat	în	procesul	distribuirii	bunurilor.	Asemenea	stăpânului	
care	şi-a	împărţit	averea	când	a	plecat	de	acasă	şi	a	dat	unui	cinci	
talanţi,	altuia	doi	talanţi	şi	altuia	un	talant,	Dumnezeu	Îşi	împarte	
bunurile	Sale	cum	crede	de	cuviinţă.	Întrebarea	este	ce	folos	are	
Împărăţia	lui	Dumnezeu	din	toate	acestea?	Exact	în	contextul	
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iubirii	de	bani	vine	şi	îndemnul	din	Evrei:	„Să	nu	fiţi	iubitori	de	
bani.	Mulţumiţi-vă	cu	ce	aveţi,	căci	El	Însuşi	a	zis:	«Nicidecum	
n-am	să	te	las,	cu	niciun	chip	nu	te	voi	părăsi»”	(Ev	13:5).

Cum ne raportăm la darurile 
spirituale în Biserică?

Fiecare	creştin	trebuie	să	fie	cumpătat	cu	privire	la	sine	
însuşi.	„Dacă	cineva	crede	că	este	ceva,	măcar	că	nu	este	
nimic,	se	înşeală	singur”	spunea	Pavel	galatenilor	care	
căzuseră	în	cursa	făţărniciei	etalând	cu	aroganţă	originea	

lor	etnică	evreiască	(Gal.	6:3).	Cu	siguranţă	toate	binecuvântările	
primite	de	poporul	evreu	sunt	mari,	dar	ele	sunt	mari	pentru	că	
Dumnezeu	le-a	conferit	nu	pentru	că	evreii	sunt	deosebiţi.	

De	departe,	cele	mai	consistente	îndemnuri	ne	parvin	din	
Epistola	către	Romani.	Şi	acolo	Apostolul	Pavel	avea	de	îndreptat	
aroganţa	făţarnică	a	unor	evrei	mesianici.	Gândirea	cumpătată	
despre	sine	trebuie	să	fie	echilibrată	de	măsura	credinţei	oferită	
fiecăruia	spre	folosul	altora	(Rom.	12:3-8).	Fiecare	poate	ajunge	
să	creadă	că	darul	său	este	mai	important	decât	al	celuilalt,	
dar	într-un	organism	fiecare	organ	joacă	un	rol	aparte	integrat	
celorlalte	organe.	Totuşi,	chiar	dacă	fiecare	trebuie	să-şi	facă	
slujba	după	măsura	de	credinţă	primită,	chiar	dacă	fiecare	trebuie	
să	se	privească	cu	smerenie	în	raport	cu	fraţii	săi,	anumite	slujiri	
sunt	vrednice	de	o	cinstire	specială.	Este	vorba	despre	prezbiterii	
care	se	ostenesc	cu	propovăduirea	şi	cu	învăţătura,	iar	cinstea	
cuvenită	lor	priveşte	recompensa	şi	protejarea	de	acuzaţii	
gratuite	(1Tim	5:17-19).	Este	o	adevărată	virtute	să	rămâi	smerit	
când	fraţii	îţi	acordă	mai	multă	cinstire	decât	altora.

Deci	ce	daruri	spirituale	ai	primit	şi	cum	le	foloseşti	spre	binele	
comunităţii?	Oare	dacă	ai	daruri	spirituale	ţi	se	permite	să	fii	
lăudăros?	Pavel	continuă	cu	îndemnuri	pentru	fraţi,	dintre	care	
spicuiesc	câteva	mai	relevante:	„Dragostea	să	fie	fără	ipocrizie.	
În	cinste,	daţi-vă	întâietate	unii	altora!	Să	aveţi	aceleaşi	gânduri	
unii	pentru	alţii!	Nu	vă	gândiţi	la	lucrurile	înalte,	ci	deprindeţi-
vă	cu	cele	smerite!	Nu	vă	consideraţi	singuri	înţelepţi!”	(Rom.	
12:9-18).	Corintenii	sunt	mustraţi	pentru	că	alergau	după	daruri	
spirituale	senzaţionale	şi	Apostolul	îi	învaţă	calea	dragostei	care	
acceptă	diversitatea	din	trupul	lui	Cristos,	nu	pizmuieşte,	nu	se	
laudă,	nu	se	umflă	de	mândrie	(1Cor.	13:4-7).

Forma supremă de modestie 
este pocăinţa

Iosia	a	ajuns	rege	la	opt	ani,	dar	pe	când	avea	26	de	ani,	marele	preot	s-a	înfăţişat	înaintea	regelui	cu	Legea	lui	
Moise	care	fusese	ignorate	decenii	la	rând.	Când	i	s-a	citit	
Legea,	Iosia	a	avut	o	reacţie	exemplară	şi	Domnul	a	fost	

impresionat	de	pocăinţa	lui	(2Regi	22:19).	Lui	Iosia	i	s-au	citit	şi	
blestemele	pe	care	le	va	aduce	Dumnezeu	asupra	poporului	Său	
dacă	nu	va	respecta	Legea,	şi	mintea	lui	a	acceptat	dreptul	lui	
Dumnezeu	de	a	răspunde	în	felul	acesta	şi	vina	lui	şi	a	neamului	
său	pentru	care	merita	sancţiunea	Domnului.

Să	ne	amintim	şi	de	fiul	din	pilda	Domnului,	care	înainte	de	

a	fi	risipitor,	a	fost	impertinent	ca	să	pretindă	partea	sa	din	
moştenire,	apoi	a	risipit-o	în	desfrâu	şi	s-a	întors	acasă	sărac	
dar	pocăit:	„Nu	mai	sunt	vrednic	să	mă	chem	fiul	tău,	i-a	spus	
tatălui	său.	Fă-mă	ca	pe	una	dintre	slugile	tale!”	Nu	ştiu	dacă	ai	
risipit	munca	părinţilor	sau	doar	ce	ai	câştigat	singur.	Ştiu	sigur	
că	ai	risipit	bunătatea	şi	îndelunga	răbdare	a	lui	Dumnezeu.	Cât	
crezi	că	mai	trebuie	să	te	rabde	Dumnezeu?	Calea	spre	fericire	
trece	prin	pocăinţă,	renunţarea	la	modul	de	viaţă	păcătos	şi	
întoarcerea	spre	Dumnezeu.

Dar	oare	credincioşii	trebuie	să	se	pocăiască?	Unii	cred	că	nu,	
pentru	că	au	ajuns	desăvârşiţi.	Ne	bucurăm	pentru	ei.	Pentru	toţi	
ceilalţi,	mai	este	loc	de	pocăinţă.	Pot	apărea	probleme	şi	conflicte	
chiar	şi	între	membrii	Împărăţiei	lui	Dumnezeu.	Iacov	spune	că	
ele	sunt	originate	în	poftele	neînfrânate,	în	modelele	lumeşti	
aduse	în	biserică,	în	nesupunerea	faţă	de	Duhul	lui	Dumnezeu,	
care	ne	vrea	cu	gelozie	pentru	Dumnezeu.	Care	este	soluţia?	Să	
ne	smerim	înaintea	lui	Dumnezeu	şi	să	ne	împotrivim	diavolului.	
Ascultaţi	tirada	de	unsprezece	imperative	scrise	de	Iacov	în	
capitolul	4:

Supuneţi-vă dar lui Dumnezeu. Împotriviţi-vă diavolului, şi el va fugi 
de la voi. Apropiaţi-vă de Dumnezeu, şi El Se va apropia de voi. 
Curăţiţi-vă mâinile, păcătoşilor; curăţiţi-vă inima, oameni cu inima 
împărţită! Simţiţi-vă ticăloşia; tânguiţi-vă şi plângeţi! Râsul vostru să se 
prefacă în tânguire, şi bucuria voastră, în întristare: Smeriţi-vă înaintea 
Domnului, şi El vă va înălţa. Nu vă vorbiţi de rău unii pe alţii, fraţilor! 
(Iacov 4:1-11)

Harul	mai	mare	despre	care	Iacov	spune	că	îl	dă	Dumnezeu	
celor	credincioşi	este	harul	pocăinţei	(4:6).	Despre	smerenie	
ne	îndeamnă	şi	ap	Petru	(1Pt	5:6)	şi	îndeamnă	frăţietatea	să	
exceleze	în	pocăinţă.	„Preaiubiţilor,	...	Domnul	are	o	îndelungă	
răbdare	pentru	voi	şi	doreşte	ca	niciunul	să	nu	piară,	ci	toţi	
să	vină	la	pocăinţă”	(2Pt	3:8-9).	Aşadar,	trebuie	să	veghem	la	
înclinaţia	inimii	noastre	ca	să	rămână	în	pocăinţă	şi,	în	felul	acesta,	
în	modestie.
•	 Păziţi-vă	de	orice	lăcomie	de	bani	(Matei	19:16-22)
•	 Nu	vă	lipiţi	inima	de	bogăţii	(Ps	62:10)
•	 Nu	vă	încredeţi	în	bogăţii,	ci	fiţi	darnici	(1Tim	6:17-19)
•	 Practic:	nu	vă	strângeţi	comori	(Mt	6:19-21;	Luca	12:16-21,	

33;	Mt	13:45-46)

Există	firme	de	asigurări	pentru	bunuri	care	promit	să	te	
despăgubească	pentru	anumite	pierderi,	dacă	plăteşti	o	poliţă	
lunară.	Ca	măsură	de	protecţie,	este	un	avantaj	de	care	te	poţi	
folosi	cu	condiţia	că	îţi	încredinţezi	banii	unei	firme	de	încredere	
şi	alegi	cu	atenţie	condiţiile.	Mai	există	firme	de	pază	şi	mijloace	
de	protecţie	a	bunurilor.	Cu	toţii	folosim	încuietorile	şi	cheile,	
mai	nou	folosim	sisteme	de	alarmare	şi	camere	de	luat	vederi.	
Deşi	hoţul	abil	nu	poate	fi	oprit	de	nicio	metodă	de	protecţie	la	
care	am	putea	noi	recurge,	nici	unul	dintre	noi	nu	am	renunţat	să	
ne	încuiem	bunurile	care	nu	sunt	pentru	uz	comun.	Dacă	nu	le	
protejăm	cum	se	cuvine,	simţim	că	îl	ispitim	pe	Dumnezeu.	Cum	
să	se	îngrijească	Dumnezeu	de	noi,	când	noi	nu	facem	nimic?	
Erau	vremuri	când	bunurile	stăteau	unde	le	lăsai,	dar	astăzi	nu	
mai	sunt.	Există	locuri	în	lume	unde	nimeni	nu	ia	de	pe	jos	ce	nu	
îi	aparţine,	dar	acelea	nu	sunt	aici. 
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Pãcatele  
Ierusalimului
ÎN CARE A INTRAT DOMNUL ISUS

EZECHIEL
CAP. 1-11

LUCA
CAP. 19:29-48

1 SAMUEL
CAP. 4:21

„Slava Domnului a plecat din 
pragul Templului şi s-a aşezat pe 

heruvimi." – Ezechiel 10:18

„Ei ziceau: «Binecuvântat este 
Împăratul care vine în Numele 

Domnului! Pace în cer şi slavă în 
locurile preaînalte!»" – Luca 19:38

„A pus copilului numele I-Cabod (Nu 
mai e slavă), zicând: «S-a dus slava 

din Israel!»" – 1 Samuel 4:21

? Cătălin MIRON
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Secole	la	rând,	în	istoria	evreilor,	slava	lui	Dumnezeu	
a	fost	dovada	cea	mai	vie	a	prezenţei	divine	în	cadrul	
poporului	ales.	În	vreme	ce,	pentru	alte	popoare,	
religia	era	doar	o	chestiune	de	ritual,	fără	manifestarea	

zeilor	lor	în	ceremonialele	respective,	pentru	israeliţi	
închinarea	reprezenta	un	privilegiu,	şi	asta	deoarece	slava	lui	
Dumnezeu,	care	argumenta	în	favoarea	prezenţei	Divinului	
în	mijlocul	lor,	era	la	locul	ei.	Dintre	toate	popoarele,	doar	
ei	beneficiau	de	ceea	ce	oferea	şi	oferă	autenticitate	vieţii	
cultice:	manifestarea	Divinităţii	în	ritual.

Slava	(sau	gloria)	lui	Dumnezeu,	kabhod în	limba	ebraică,	
era	înţeleasă	de	evrei	ca	o	strălucire	care	putea	să	varieze	
în	intensitate	în	funcţie	de	modul	în	care	El	alegea	să-Şi	
descopere	perfecţiunile.	Era	manifestarea	grandioasă	a	
atributelor	divine,	a	excelenţelor	Celui	Preînalt.	Dar,	în	acelaşi	
timp,	era	şi	expresia	satisfacţiei	depline	pe	care	Slăvitul	o	
avea	în	relaţia	cu	poporul	Său.	Gloria	aceasta	copleşea,	uimea,	
inspira	teamă	şi	închinare.	La	sfinţirea	Cortului	Întâlnirii	
(Exod	40:34-35)	şi,	mai	târziu,	a	Templului	din	Ierusalim	(1	
Împ.	8:11;	2	Cron.	5:14),	când	slava	Domnului	a	umplut	aceste	
spaţii	destinate	prezenţei	divine,	preoţii	efectiv	nu	au	mai	
putut	rămâne	înauntru,	deoarece	manifestarea	slavei	era	
copleşitoare.

Ce	şi-ar	fi	putut	dori	mai	mult	un	popor	decât	să	ştie	că	
Dumnezeul	adevărat	era	în	mijlocul	său	ca	să	relaţioneze	cu	
el,	să-l	binecuvânteze,	să-l	protejeze	şi	să	formeze	din	oamenii	
lui	o	comunitate	a	evlaviei?	Ce	vis	mai	înalt	ar	fi	putut	avea	
decât	acela	de	a-L	şti	pe	Suveranul	universului	mulţumit	de	
evoluţia	vieţii	sale	spirituale?

Cu	toate	acestea,	evreii	nu	I-au	fost	credincioşi	lui	Dumnezeu	
în	toate	perioadele.	Şi,	poate	nicio	carte	nu	evidenţiază	mai	
categoric	această	realitate,	aşa	cum	o	face	cartea	profetului	
Ezechiel.	Una	dintre	expresiile	cheie	ale	cărţii	acestui	proroc	
exilic	este	„slava	lui	Dumnezeu”,	expresie	folosită	frecvent	
în	primele	unsprezece	capitole.	Lui	Ezechiel	îi	este	dat	să	
experimenteze	cea	mai	tragică	situaţie	din	istoria	spirituală	
a	poporului	său:	plecarea	slavei	Domnului	din	cetatea	sfântă.	
Omul	lui	Dumnezeu	surprinde	cu	multă	acurateţe	procesul	
acesta.	În	urma	păcătoşeniei	poporului,	slava	divină	s-a	
ridicat	de	la	locul	ei	(Ezech.	3:12),	după	care	este	prezentată	
îndreptându-se	spre	pragul	Templului,	făcând	să	strălucească	
întrega	curte	(Ezech.	10:4).	Ulterior,	slava	Domnului	s-a	aşezat	
pe	heruvimi,	care	au	dus-o	la	intrarea	porţii	Casei	Domnului	
(Ezech.	10:19),	iar	mai	apoi,	pe	dealul	de	la	răsăritul	cetăţii	
(Ezech.	11:23).		Această	îndepărtare	a	slavei	este	surprinsă	
de	proroc	cu	o	evidentă	întârziere,	pe	parcursul	mai	multor	
capitole,	tocmai	pentru	a	sublinia	părerea	de	rău	cu	care	
Domnul	a	ales	să	se	despartă	de	cetatea	iubită.	În	urma	
aceste	plecări,	avea	să	îşi	facă	apariţia	distrugerea.

Dacă	ar	fi	grupăm	în	cateva	categorii	principale	păcatele	
respectivei	generaţii,	păcate	din	cauza	cărora	Dumnezeu	Şi-a	
retras	slava	din	capitala	naţiunii,	acestea	ar	fi	următoarele,	în	
ordinea	în	care	apar	în	carte:	

1. Necinstirea lui Dumnezeu prin sfidarea mesajelor 
Sale (cap. 3)

2. Necinstirea lui Dumnezeu prin neînţelegerea 
vremurilor (cap. 7) 

3. Necinstirea lui Dumnezeu prin desacralizarea 
închinării (cap. 8)

Totuşi,	Dumnezeu	nu	avea	să-i	abandoneze	şi,	acest	
adevăr	este	evidenţiat	în	carte	de	faptul	că	Ezechiel	
mai	are	câteva	descoperiri	ale	viitorului,	în	care	
slava	lui	Dumnezeu	este	prezentată	reîntorcându-se,	

pe	acelaşi	traseu	pe	care	a	plecat,	şi	locuind	iar	cu	poporul	
(43:4;	43:5;	44:4).	În	lumina	întregii	Scripturi	înţelegem	că	
profeţiile	din	ultima	parte	a	cărţii	Ezechiel	îşi	aşteaptă	încă	
împlinirea.

Cu	toate	acestea,	după	ce	s-au	întors	din	robia	babiloniană	
şi	au	construit	cel	de-al	doilea	Templu,	care	era	mai	lipsit	
de	măreţie	în	comparaţie	cu	cel	dintâi	(Ezra	3:12),	evreii	
au	primit	de	la	Domnul,	prin	Hagai,	următoarea	făgăduinţă:	
„Slava acestei Case din urmă va fi mai mare decât a celei 
dintâi...” (Hagai	2:9).	Este	imposibil	de	identificat	o	perioadă	
mai	potrivită	pentru	împlinirea	acestor	cuvinte,	până	în	
anul	70	d.Hr.	când	Templul	a	fost	distrus,	ca	şi	zilele	în	care,	
în	structura	acestui	al	doilea	Templu,	a	intrat	Însuşi	Fiul	
lui	Dumnezeu,	Domnul	slavei.	Şi,	mai	exact,	putem	aşeza	
obiectivul	pe	„Ziua	intrării	Domnului	Isus	în	Ierusalim”,	
Duminica	Mare,	când	Mântuitorul	„S-a apropiat de Ierusalim, 
spre coborâşul Muntelui Măslinilor,...” (Lc.19:37)	după	care	„a 
intrat în Templu” (Lc.	19:45),	pe	acelaşi	traseu	pe	care	plecase	
slava	Domnului	în	vremea	lui	Ezechiel.

Isus	Hristos,	„...care este oglindirea slavei Lui (Dumnezeu) şi 
întipărirea Fiinţei Lui...” (Evrei 1:3), venise!	Oare	ce	avea	să	facă	
poporul	Său	cu	această	glorioasă	descoperire	a	slavei	divine?

Primii	ucenici	au	fost	cei	mai	convinşi	dintre	oameni	cu	
privire	la	slava	Domnului	Isus.	Apostolul	Ioan,	ca	exponent	al	
grupului	lor,	avea	să	scrie:	Şi Cuvântul S-a făcut trup şi a locuit 
printre noi, plin de har şi de adevăr. Şi noi am privit slava Lui, o 
slavă întocmai ca slava Singurului născut din Tatăl” (Ioan	1:14). 
Când	Cuvântul	a	luat	chip	de	om,	gloria	divinităţii	a	fost	
întrupată	în	El.	Şi,	în	ciuda	faptului	că	natura	Sa	dumnezeiască	
a	fost	ascunsă	de	trupul	uman,	avem	în	Evanghelii	suficiente	
evidenţe	ale	splendorii	Sale.	El	Şi-a	manifestat	această	slavă	
prin	caracterul	Său	marcat	de	o	sfinţenie	desăvârşită,	prin	
minunile	înfăptuite,	prin	descoperirea	ei	înaintea	unora	dintre	
ucenici	pe	Muntele	Transfigurării,	dar,	mai	ales,	prin	măreaţa	
lucrare	ispăşire	încununată	cu	învierea	şi	înălţarea	Lui.

În	calitatea	Sa	de	Dumnezeu,	Mântuitorul	a	fost	purtătorul	
slavei	divine,	printre	oameni,	trimis	să-Şi	reverse	strălucirea	
asupra	acestora	şi	să	impacteze	tabernacolul	întregii	creaţii.

Ne-am	fi	aşteptat	ca	oamenii	din	generaţia	Lui	să-L	
recunoască	şi	să	ia	în	considerare	prezenţa	Sa	şi	mesajul	Său.	
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Dar,	acelaşi	Ioan,	a	fost	nevoit	să	scrie,	încondeind	realitatea:	
„A venit la ai Săi şi ai Săi nu L-au primit.” (Ioan	1:11)

Evenimentele	care	au	avut	loc	în	ziua	intrării	Sale	în	
Ierusalim,	precum	şi	cele	ulterioare,	din	Săptămâna	
Patimilor,	reconstituie	aproape	integral,	doar	că	la	o	
scară	mult	mai	mare,	tabloul	plecării	slavei	în	vremea	

lui	Ezechiel.	Ca	şi	în	urmă	cu	şase	secole,	şi	în	Săptămâna	
Mare,	poporul	s-a	întrecut	pe	sine	în	competiţia	pentru	
ignorarea	Slavei	care	era	printre	ei.	Cu	menţiunea	că,	de	
această	dată,	priviţi	prin	prisma	scopului	venirii	în	lume	a	
acestei	Slave,	oamenii	de	atunci	deveneau	reprezentanţii	
întregii	umanităţi.

Dacă	ar	fi	să	scanăm,	într-un	mod	realist,	atitudinile	negative	
care	au	condus	la	durerea	şi,	respectiv	mânia	Fiului	lui	
Dumnezeu,	în	ziua	intrării	Sale,	în	cetatea	iubită,	aşa	cum	
le	descrie	evanghelistul	Luca	(Lc.	19:29-4),	acestea	ar	
putea	fi	grupate	în	aceleaşi	trei	categorii,	demne	de	luat	în	
considerare:	

1. Necinstirea lui Dumnezeu 
Fiul prin sfidarea mesajelor 
Sale

Relatarea	lucană	consemnează	faptul	că,	în	clipa	
apropierii	Domnului	Isus	de	Ierusalim,	„toată 
mulţimea ucenicilor, plină de bucurie, a început să laude 
pe Dumnezeu cu glas tare pentru toate minunile pe 

care le văsuseră. Ei ziceau: `Binecuvântat este Împăratul care vine 
în Numele Domnului! Pace în cer şi slavă în locurile preaînalte!`” 
(Lc.	19:37-38).	Prin	aceste	cuvinte,	ei	alăturau	două	texte	
profetice	–	Ps.	118:26	şi	Zah.	9:9	–	în	scopul	de	a	sublinia	
mesianitatea	Mântuitorului,	pe	care	Îl	recunoscuseră	în	urma	
lucrărilor	Sale	excepţionale.	Pentru	ei,	care	umblaseră	cu	El,	
Isus	din	Nazaret	era	Împăratul	atât	de	aşteptat	de	întreaga	
naţiune.

Însă,	exuberanţa	lor	s-a	izbit	de	zidul	necredinţei	locuitorilor	
Ierusalimului,	şi	mai	ales,	a	liderilor	religioşi	care	I-au	cerut	
Fiului	lui	Dumnezeu:	„Învăţătorule, ceartă-Ţi ucenicii!” (Lc.	
19:39)	Pentru	ei,	pretenţiile	emise	de	aclamaţiile	ucenicilor	
erau	prea	înalte.	Ei	vedeau	în	Isus	un	învăţător	capabil,	şi	
nimic	mai	mult.	În	ciuda	faptului	că,	mulţi	dintre	ei,	ascultaseră	
în	repetate	rânduri	mesajele	Lui,	văzuseră	minunile	Lui	şi	se	
informaseră	în	legătură	cu	caracterul	Lui,	nu	puteau	accepta	
că	El	este	Mesia.	Accentuând	oarecum	aspectul	acesta,	
evanghelistul	Ioan	avea	să	consemneze	şi	el,	cu	privire	la	
aceeaşi	zi:	„Măcar că făcuse atâtea semne înaintea lor, tot nu 
credeau în El...” (Ioan	12:37).

Slava	lui	Dumnezeu	venise	printre	ei	într-un	mod	discret,	
dar	nu	au	recunoscut-o	şi	au	necinstit-o	prin	necredinţa	lor.	
Ulterior	a	urmat	prinderea	Mesagerului	divin,	simulacrul	
judecăţii	Sale,	condamnarea,	torturarea,	răstignirea	şi	
omorârea	Lui.	În	felul	acesta	aveau	să	se	asigure	că	rămân	

fără	prezenţa	Slavei	divine	printre	ei,	ca	şi	străbunii	lor	de	
odinioară,	care	s-au	împietrit	prin	necredinţă		faţă	de	toate	
mesajele	primite	(Ezech.	3:7).

Credinţa	în	Hristos,	de	care	cineva	beneficiază	prin	har,	
reprezintă	condiţia	fundamentală	pentru	primirea	mântuirii	
şi	pentru	aducerea	prezenţei	divine	în	viaţa	personală	
(Col.	2:23-27;	2	Tes.	2:14).	Apostolul	Pavel,	dezvoltând	acest	
concept	al	locuirii	slavei	lui	Dumnezeu	în	cel	credincios,	
Îi	atribuie	Duhului	Sfânt	rolul	principal,	fără	însă	a	neglija	
implicarea	umană:	„Noi toţi privim cu faţa descoperită, ca într-o 
oglindă, slava Domnului, şi suntem schimbaţi în acelaşi chip al Lui, 
din slavă în slavă, prin Duhul Domnului” (2	Cor.	3:18).	

Aşadar,	privilegiul	nostru	actual,	în	calitate	de	oameni	locuiţi	
de	Duhul	Sfânt,	este	acela	de	a	privi	prin	credinţă,	în	mod	
continuu	slava	Domnului,	exerciţiu	spiritual	care	va	opera	în	
noi	o	schimbare	continuă	în	bine,	astfel	încât	Mântuitorul	să	
fie	onorat	mereu	în	şi	prin	viaţa	noastră.	

2. Necinstirea lui Dumnezeu 
Fiul prin neînţelegerea 
vremurilor

Deşi	toţi	evangheliştii	relatează	despre	episodul	
intrării	Domnului	Isus	în	Ierusalim,	doar	Luca	
surpinde	cadrul	în	care	Fiul	lui	Dumnezeu	
plânge	pentru	cetate.	Pericopa	lucană	prezintă	

şi	cuvintele	rostite	de	Mântuitorul	în	durerea	Sa:	„Dacă 
ai fi cunoscut şi tu, măcar în această zi, lucrurile care puteau 
să-ţi dea pacea! Dar acum ele sunt ascunse de ochii tăi. ...n-ai 
cunoscut vremea când ai fost cercetată” (Lc.	19:42-44).	Tristeţea	
Domnului	era	dată	de	faptul	că,	din	cauza	necredinţei	lor,	nu	
au	fructificat	oportunitatea	venită	din	cer	pentru	mântuirea	
lor	din	păcat.	

Vremea	în	care	lumina	adevărului	trece	prin	dreptul	unei	
inimi	sau	al	unei	comunităţi	este	o	vreme	de	cercetare,	un	
timp	în	care	sufletul	acela	sau	comunitatea	aceea	au	şansa	
cunoaşterii	adevărului	dătător	de	viaţă.	Înainte	de	acea	
vreme	sufletul	respectiv	sau	comunitatea	respectivă	se	află	
în	întuneric.	De	asemenea,	dacă	lumina	adevărului	divin	
nu	este	înţeleasă,	sufletul	sau	comunitatea	care	au	pierdut	
posibilitatea	cunoaşterii,	se	scufundă	iarăşi	în	întuneric.

Aşa	s-a	întâmplat	cu	naţiunea	lui	Iuda	în	generaţia	lui	
Ezechiel	precum	şi	în	generaţiile	premergătoare	acesteia.	
Deşi	Dumnezeu	le-a	oferit	o	vreme	de	cercetare,	ele	nu	au	
cunoscut	ceasul	divin.	

Şi,	potrivit	cuvintelor	Domnului	Isus,	locuitorii	Ierusalimului	
au	trăit	aceeaşi	mare	tragedie.	Între	ei,	în	repetate	rânduri	
a	stat	Lumina	lumii,	Mesagerul	divin	mai	bun	ca	Ezechiel	sau	
ca	întreaga	pleiadă	de	proroci.	Nicio	generaţie	nu	a	avut	o	
vreme	de	cercetare	mai	calitativă	în	esenţa	ei,	aşa	cum	a	
avut	generaţia	respectivă.	Dar	nici	ei	nu	au	cunoscut	vremea	
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cercetării	şi	nu	şi-au	aranjat	existenţa	după	orarul	divin,	
nesocotindu-L	pe	Cel	ce	oferea	cercetarea.	

Vestea	bună	pentru	noi	este	că	„prin alunecarea lor, s-a făcut cu 
putinţă mântuirea Neamurilor” (Rom.	11:11)!	Cu	alte	cuvinte,	
acum,	vremea	cercetării	ne	este	oferită	nouă,	celor	care	nu	
aveam	drept	la	ea.	Şi,	prin	harul	divin,	mulţi	dintre	noi	am	
beneficiat	de	acest	privilegiu!	Această	oportunitate	este,	însă,	
în	prezent,	în	dreptul	multora	dintre	cei	dragi	ai	noştri,	pentru	
care	ne	rugăm	să	aibă	harul	de	a	o	cunoaşte	şi,	în	felul	acesta,	
de	a-L	onora	pe	Domnul	nostru.

Şi,	poate	că	odată	ajunşi	aici,	ar	trebui	să	ne	gândim	şi	la	
acele	vremuri	pe	care	noi	le-am	irosit,	deşi	am	fi	avut	în	ele	
oportunitatea	de	a-L	sluji	mai	mult	pe	Dumnezeu.	Despre	fiii	
lui	Isahar	ni	se	spune	că	„se pricepeau în înţelegerea vremurilor 
şi ştiau ce trebuia să facă Israel” (1	Cron.	12:32).	Abilitatea	de	
înţelegere	a	vremurilor	şi	de	sesizare	a	ocaziilor	de	decizie	şi	
acţiune	este	extrem	de	necesară	şi	în	prezent.	A	recunoaşte	
şi	a	fructifica	timpul	kairos	în	scopul	asumării	anumitor	
responsabilităţi	de	lucrare	este	un	minunat	mod	prin	care	ne	
putem	onora	Hristosul!

3. Necinstirea lui Dumnezeu 
Fiul prin desacralizarea 
închinării

Potrivit	evanghelistului	Luca,	când	Mântuitorul	a	intrat	
în	Templul	din	Ierusalim,	i-a	găsit	acolo	„pe cei ce 
vindeau şi cumpărau în el” (Lc.	19:45).	În	felul	acesta,	
se	evocau	scenele	dintr-un	episod	mai	vechi	trăit	de	

acelaşi	popor	în	generaţia	lui	Ieremia	şi	Ezechiel,	scene	care	
L-au	condus	pe	Domnul	Însuşi	să	afirme	că	acea	generaţie	a	
făcut	din	Casa	peste	care	era	chemat	Numele	Său	„o peşteră 
de tâlhari” (Ieremia	7:11).	O	lectură	atentă	a	capitolului	8	
din	Ezechiel	ne	lasă	cu	un	gust	amar	şi	asta	întrucât	poporul	
pângărise,	prin	idolatrie,	Casa	lui	Dumnezeu,	la	o	scară	rar	
întâlnită	până	în	vremea	aceea.	Nici	nu	e	de	mirare	că	slava	
Domnului	a	trebuit	să	plece	de	la	locul	ei.

Acum,	în	ziua	în	care	Domnul	Slavei	intra	în	Casa	Tatălui	Său,	
avea	să	găsescă,	din	nou,	o	închinare	desacralizată.	E	drept	că,	
de	data	aceasta	nu	mai	existau	idoli,	însă	dispreţul	cu	care	se	
făceau	lucrurile	acolo	şi	corupţia	cu	care	se	tranzacţionau	
mărfurile	destinate	ritualurilor	închinării,	aveau	să-L	
determine	să	asocieze	ceea	ce	a	găsit	în	vremea	Lui	cu	ceea	
ce	ştia	că	se	întâmplase	cu	şase	secole	în	urmă	şi	să	rostească	
acelaşi	verdict:	„...aţi făcut din ea (Casa Tatălui Meu) o peşteră 
de tâlhari” (Lc.	19:46).	Pentru	generaţia	aceea	reverenţa	a	fost	
înlocuită	cu	decadenţa. Să	ne	mai	mirăm	de	ce	Slava	nu	a	
rămas	cu	ei	atunci?

Dar	cum	stau	oare	lucrurile	în	prezent?	Cum	e	templul	
inimii	noastre?	Cât	de	reverenţioasă	este	închinarea	pe	
care	o	primeşte	Domnul	de	la	noi?	Cât	de	autentic	este,	
în	noi	şi	în	comunităţile	noastre,	sentimentul	maiestăţii	lui	

Dumnezeu?	Cât	de	prezentă	mai	este	concepţia	înaltă	despre	
Domnul?	Nu	cumva	am	abandonat	aceste	valori	şi	le-am	
înlocuit	cu	o	imagine	ieftină	a	Divinului?	De	ce,	în	unele	
cazuri,	manifestarea	slavei	lui	Dumnezeu	lipseşte	din	viaţa	
comunităţilor	noastre?	De	ce	anumite	vieţi	şi	chiar	anumite	
biserici	locale	mai	degrabă	poartă	amprenta	uscăciunii	
spirituale	şi	a	ruinei,	decât	a	vieţii	din	belşug	promise	de	
Mântuitorul?	E	posibil	ca	desacralizarea	închinării	pe	care	au	
experimentat-o	generaţiile	lui	Ezechiel	şi	Hristos	Domnul	să	
fie	parte	din	cotidianul	nostru?	Iată	nişte	întrebări	la	care	se	
cuvine	să	dăm	un	răspuns	obiectiv.

După	cum	fiecare	ştim	bine,	închinarea	e	mai	mult	decât	
cântare	şi	rugăciuni,	e	mai	mult	decât	predicare	şi	activism.	
Închinarea	e	proşternerea	fiinţei	noastre	înaintea	autorităţii	
divine,	e	supunerea	vieţii	noastre	înaintea	voii	divine,	e	
îmbibarea	minţii	noastre	cu	adevărul	divin,	e	uimirea	noastră	
înaintea	măreţiei	divine,	e	interesul	nostru	maxim	pentru	
curăţia	cugetului	şi,	toate	acestea,	şapte	zile	din	şapte;	nu	doar	
o	singură	zi	pe	săptămână.

Zilele	acestea,	când	ne	amintim	de	intrarea	Domnului	
Isus	în	Ierusalim	şi	de	Săptămâna	Mare,	reprezintă	
o	ocazie	nimerită	de	reflecţie	pentru	fiecare	dintre	
noi.	Înaintea	noastră	anumite	generaţii	ar	putea	fi	

numite,	fără	greşeală,	generaţii	I-Cabod	-	Nu mai este slavă (1	
Sam.	4:21),	pentru	că	nu	au	avut	parte	de	manifestarea	slavei	
lui	Dumnezeu.	Dar,	de	asemenea,	putem	vorbi	despre	vieţi	
I-Cabod	şi	despre	comunităţi	I-Cabod.

Cu	toţii	ne-am	dori	să	avem	parte	de	slava	Domnului	în	
viaţa	proprie	şi	în	biserica	locală.	Dar	acest	privilegiu	vine	
împreună	cu	privilegiul	de	a	ne	onora	Hristosul	prin	luarea	în	
seamă	a	Evangheliei,	prin	înţelegerea	şi	fructificarea	vremii	de	
har	pe	care	o	trăim	şi	printr-o	închinare	amprentată	de	acea	
nobilă	concepţie	despre	El,	care	este	cultivată	de	adevărata	
Biserică. 

Isus Hristos, „...care este 
oglindirea slavei Lui 

(Dumnezeu) și întipărirea 
Ființei Lui...”, venise! 

(Evrei 1:3)
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Învierea Domnului Isus, Fiul lui Dumnezeu, este centrul 
Creştinismului; toate stau sau cad în funcţie de Înviere. 
Învierea a fost şi este parte din mesajul Evangheliei, 
mesajul lui Dumnezeu pentru oameni. A fost un mesaj 

predicat şi răspândit de toţi credincioşii din toate timpurile, 
nu doar de astăzi. Din Vechiul Testament până în Noul 
Testament găsim indicii mai tainice sau referiri mai clare 
despre acest eveniment unic în istoria lumii şi în Planul 
veşnic al lui Dumnezeu.
De fapt, Biblia spune că toate lucrurile din istorie şi din jurul 
nostru se îndreaptă spre o înviere a morţilor, punctul final 
al istoriei, demonstrată întâi şi făcută posibilă prin învierea 
Domnului Isus. Iar pentru perioada de acum, putem afirma 
că avem viaţă spirituală datorită învierii Domnului Isus. 
În capitolul 15 din prima epistolă către Corinteni, apostolul 
Pavel aduce o argumentare tip domino implicând în ea 
toate aspectele vieţii spirituale a credinciosului şi legând-o 
puternic de învierea Domnului Isus faţă de care viaţa 
spirituală a credinciosului stă sau cade: 

„Dacă nu este o înviere a morţilor, nici Hristos n-a înviat. Şi 
dacă n-a înviat Hristos, atunci propovăduirea noastră este 
zădarnică, şi zădarnică este şi credinţa voastră. Ba încă noi 
suntem descoperiţi şi ca martori mincinoşi ai lui Dumnezeu; 
fiindcă, am mărturisit despre Dumnezeu că El a înviat pe 
Hristos, când nu L-a înviat, dacă este adevărat că morţii nu 
înviază. Căci, dacă nu înviază morţii, nici Hristos n-a înviat. 
Şi dacă n-a înviat Hristos, credinţa voastră este zădarnică, 
voi sunteţi încă în păcatele voastre, şi prin urmare şi cei ce 
au adormit în Hristos, sunt pierduţi. Dacă numai pentru viaţa 
aceasta ne-am pus nădejdea în Hristos, atunci suntem cei 
mai nenorociţi dintre toţi oamenii!” (1 Corinteni 15:13-19).
Este un şir de argumente de tipul „dacă - atunci” prin care 
apostolul arată că toate aspectele vieţii noastre de credinţă 
(predicarea/propovăduirea, slujirea, credinţa, mărturia, 
iertarea de păcate, naşterea din nou, nădejdea, viaţa 
veşnică) sunt ţinute laolaltă de unica piesă din şir care 
TREBUIE să rămână în picioare – ÎNVIEREA DOMNULUI ISUS! 
Dacă Învierea nu există, nimic nu există, nimic nu merită 
dedicarea şi viaţa noastră.

Vizitatorii Mormântului 
Domnului Isus
D I N  Z I U A  Î NV I E R I I

IOAN 20:1-18

? Claudiu CÂRLESCU
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Din	fericire,	mai	departe	în	acest	capitol,	întâlnim	
conjuncţia	„DAR”	care	aduce	siguranţă	în	această	
privinţă:	„Dar acum, Hristos a înviat din morţi, pârga 
celor adormiţi. Căci dacă moartea a venit prin om, tot 

prin om a venit şi învierea 
morţilor. Şi după cum toţi 
mor în Adam, tot aşa, toţi 
vor învia în Hristos.”	(1	
Corinteni	15:	20-22).	Este	
un	adevăr	sigur	pe	care	
Cuvântul	lui	Dumnezeu	îl	
aduce	în	atenţia	noastră	şi	
care	face	ca	toate	aspectele	
vieţii	noastre	de	credinţă	
să	fie	vrednice	de	crezare	şi	de	implicare	din	partea	noastră.

„Dar mulţumiri fie aduse lui Dumnezeu, care ne dă biruinţa prin 
Domnul nostru Isus Hristos! De aceea, preaiubiţii mei fraţi, fiţi 
tari, neclintiţi, sporiţi totdeauna în lucrul Domnului, căci ştiţi că 
osteneala voastră în Domnul nu este zadarnică.” – 1 Corinteni 
15:58 

Dintre	toate	religiile	mari	fondate	în	jurul	unei	persoane:	
Creştinismul	(Hristos),	Iudaismul	(Moise),	Budismul	(Budha),	
Islamismul	(Mohamed),	doar	despre	Unul	se	spune	că	a	
înviat	–	Hristosul	creştinilor.	Creştinismul	este	unic	în	această	
privinţă.	Toate	celelalte	morminte	sunt	ocupate.	Doar	Iosif	
din	Arimateea	şi-a	primit	mormântul	înapoi.	A	redevenit	al	lui.	
Însă,	în	ziua	Învierii,	mormântul	Domnului	nu	este	gol...

Toată	scena	din	capitolul	20:1-18	din	Evanghelia	după	Ioan	
se	petrece	în	jurul	unui	mormânt,	care,	paradoxal,	în	ziua	
Învierii	nu	este	gol,	doar	că	nu	mai	are	niciun	mort	în	el.	La	
mormântul	unde	fusese	pus	trupul	Domnului	Isus	apar	mai	
mulţi	vizitatori,	din	mai	multe	părţi,	fiecare	purtând	un	mesaj.	
Aici	se	întâlneşte	deznădejdea,	cu	dragostea;	confuzia,	cu	
credinţa;	înspăimântarea,	cu	închinarea;	puterea,	cu	părtăşia.	

Toţi	aceşti	vizitatori	din	ziua	Învierii,	ne	sunt	imagini	vii	ale	
unor	atitudini	şi	lecţii	pe	care	am	vrea	să	le	observăm	în	
continuare	şi	care,	sperăm,	să	ne	fie	de	folos.

I. Maria Magdalena - 
imaginea deznădejdii şi, 
totodată, a dragostei | vs. 
1-2, 11-15
Deznădejdea provocată de absenţa Domnului Isus

Primul	personaj	care	intră	în	mormântul	unde	fusese	
pus	trupul	Domnului	Isus,	în	ziua	Învierii,	este	
Maria	Magdalena.	Ioan	ne	spune	că	Maria	a	ajuns	
la	mormânt	„dis-de-dimineaţă,	pe	când	era	încă	

întuneric”	şi,	cuprinsă	de	plâns	şi	de	deznădejde,	„s-a	plecat	
să	se	uite	în	mormânt”	(vs.	11),	apoi	a	intrat	în	mormântul	în	
care,	cu	câteva	zile	înainte,	fusese	pus	Domnul	ei.

Tot	pasajul	din	capitolul	20	relatat	de	evanghelistul	Ioan	este,	
de	fapt,	din	perspectiva	Mariei	Magdalena,	fiind	o	relatare	a	
trăirilor	acestei	femei.	De	4	ori	i	se	menţionează	numele,	de	
10	ori	e	menţionată	ca	subiect	al	acţiunii	(„ea,	femeie,	Marie	

etc.”).	

Ioan	prezintă	
perspectiva	acestei	
femei	cu	privire	la	
învierea	Domnului,	
tocmai	pentru	a	arăta	
cum	s-a	văzut	„pe	
teren”	acest	măreţ	
eveniment	pe	care	
creştinii	din	toată	

lumea	îl	celebrează	în	zilele	acestea.	Însă,	înainte	de	creştinii	
din	ziua	de	azi,	au	fost,	mai	întâi,	credincioşii	din	vremea	de	
atunci	prezenţi	atunci	şi	acolo.	Au	fost	oameni	reali,	cu	trăiri	
reale,	cu	temerile	lor,	deznădejdile	lor	şi	lacrimile	lor.	Şi	Ioan	
pune	accentul	pe	relaţia	dintre	Maria	şi	Domnul	ei,	subliniind	
emoţiile	normale,	umane,	ale	Mariei.	Ştim,	din	relatările	
celorlalţi	evanghelişti,	că	au	fost	mai	multe	femei	prezente	la	
mormânt,	însă	Ioan	vrea	să	restrângă	imaginea	la	o	singură	
persoană,	reprezentativă	pentru	trăirile	de	atunci	ale	tuturor.	

Şi	probabil	că	ne	regăsim	şi	noi	în	trăirile	Mariei	Magdalena.	
Şi	noi,	ca	şi	Maria,	în	umblarea	noastră	cu	Domnul	avem	
perioade	de	descurajare,	cu	speranţa	mai	mult	stinsă,	un	pic	
copleşiţi	de	veşti	sumbre	şi	perspective	fără	viitor.	La	fel	ca	
cei	doi	ucenici	care	mergeau	spre	Emaus,	cam	în	acelaşi	timp	
cu	acest	episod	(Luca	24)...	şi	Maria	era	deznădăjduită.	Cei	doi	
ucenici	se	întreabă	cu	nostalgie:	„Nu	ne	ardea	inima	în	noi?”	
(Luca	24:32)	–	acesta	fiind	efectul	pe	care	Îl	are	Domnul	Isus	
şi	asupra	noastră	–	însă,	acum	nu-i	mai	ardea	inima	Mariei...

Înainte	de	acest	episod,	ultimul	loc	în	care	o	regăsim	pe	
Maria	Magdalena	este	în	faţa	crucii;	de	acolo	a	început	
deznădejdea.	Paradoxal,	tocmai	punctul	de	unde	va	curge	cea	
mai	mare	binecuvântare.	Nu	spune	nimic	acolo.	Pare	că	nu	
ştie	ce	să	spună.	Îl	vede	pe	Domnul	Isus	murind,	şi	nu	cred	
că	înţelege	nimic	din	ce	se	întâmplă,	este	plină	de	întrebări.	
La	fel	ca	ucenicii,	şi	ea	si-a	dedicat	viaţa	Lui,	umbla	cu	El,	trăia	
pentru	El	şi	pentru	misiunea	Lui,	învăţa	de	la	El	(în	Luca,	cap.	
8	o	întâlnim	pentru	prima	dată	în	echipa	de	răspândire	a	
Evangheliei	a	Domnului	Isus).	Şi	acum?!	Totul	fusese	în	vânt?!	
La	fel	ca	în	argumentarea	apostolului	Pavel	din	1	Corinteni,	
cap.	15,	întrebarea	care	reiese	din	acel	capitol	şi	care	este	cea	
mai	înspăimântătoare	pentru	un	credincios	este:	„Oare,	chiar	
este	adevărat?!”...

Dragostea trece dincolo de deznădejde

Î
nsă,	împreună	cu	deznădejdea,	Maria	avea	şi	dedicare	şi	
dragoste.	Este	posibil	să	fii	deznădăjduită,	dar	plină	de	
dragoste	şi	dedicare.	Suferinţa	şi	trăirile	Mariei	pare	că	
nu	i-au	afectat	dragostea	şi	dedicarea	faţă	de	Domnul	ei.	

A	venit	la	mormânt	cu	deznădejde,	dar	şi	cu	dragoste	şi	cu	
dedicare.

În ziua Învierii, mormântul nu 
este gol...

   >>
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Cerinţa	Mariei	din	vs.	15:	„spune-mi	unde	l-ai	pus	şi	mă	voi	
duce	să-L	iau”	este	o	afirmare	a	dedicării	sale.	Nu	avea	cum	
să	ia	ea	trupul	Domnului.	Ce	să	facă	cu	el?	Oricum,	ea	se	
gândea	că	e	mort,	în	niciun	caz	nu	a	crezut	că	a	înviat.	Dar	
dedicarea	ei	şi	dragostea	faţă	de	Domnul	au	mers	dincolo	de	
propria	ei	putere.	

Nu	ştia	ce	să	facă	altceva.	Doar	atât	ştia	–	să	meargă	după	
Domnul	Isus	(ca	„vergurii”	din	Apocalipsa	14:4	–	oriunde	
merge	Mielul,	merg	şi	ei).	Şi	Ioan	parcă	vrea	să	ne	arate	că	
dacă	Îl	iei	pe	Domnul,	viaţa	Mariei	nu	mai	are	sens...	Şi	aşa	
ar	trebui	să	fie	şi	cu	noi.	Nu	doar	ceva	adăugat,	ci	centrul	
vieţii.	Punctul	central	al	creştinismului	şi	al	creştinului,	în	jurul	
căruia	se	învârt	toate	celelalte	domenii	şi	aspecte,	este	Isus	
Hristos.

II. Ucenicii - imaginea 
confuziei, şi, totodată, a 
credinţei | vs. 3-10
Următorii	prezenţi	la	mormântul	în	care	a	fost	pus	Domnul	
Isus	au	fost	doi	ucenici:	Petru	şi	Ioan	–	chiar	autorul	acestei	
relatări.	În	faţa	mormântului	gol	şi	a	fâşiilor	de	pânză,	cei	doi	
nu	au	ştiut	nici	ei	ce	să	creadă.	Au	crezut,	dar	pentru	că	nu	
L-au	văzut	pe	Domnul,	nu	au	crezut	pe	deplin.	

Confuzia ne opreşte din alergare

Ioan	a	ajuns	înaintea	lui	Petru	la	mormânt,	dar	s-a	oprit	din	alergare	exact	când	nu	trebuia.	Nu	a	alergat	până	
la	capăt.	A	fost	un	sprint	al	lui	Ioan,	dar	neîncheiat.	
Confuzia	şi	îndoiala	l-au	oprit	din	alergare	exact	la	gura	

mormântului.	De	aici	nu	mai	ştia	cum	să	continue.

Ucenicii	aleargă	mult,	dar	sunt	confuzi.	Nu	au	o	ţintă	clară,	
un	folos	real.	De	fapt,	în	general,	în	scena	Învierii	este	multă	
alergare,	dar	parcă	fără	un	scop.	Activismul,	în	general,	nu	
are	un	scop	mai	mare	şi	un	folos	real,	ci	accentul	cade	pe	
activitate,	aici	şi	acum.	

Femeile	aleargă,	ucenicii	aleargă,	soldaţii	aleargă...	Este	Cineva,	
însă,	despre	care	Biblia	niciodată	nu	spune	că	aleargă:	Domnul	
Isus.	El	niciodată	nu	e	în	pană	de	timp,	nu	intră	în	criză,	nu	
intră	în	panică,	nu	apelează	la	activism...	din	contră,	uneori	
pare	că	întârzie	intenţionat	şi	periculos	de	mult	(ex.	Luca	8;	
Ioan	11),	tocmai	pentru	a	ne	întări	încrederea	în	El,	în	Planul	
Lui,	în	timpul	Lui.	Din	această	imagine	învăţăm	că	dincolo	de	
confuzia	ucenicilor	şi	confuzia	aparentă	din	scena	Învierii,	
există	o	stabilitate	pe	care	o	dă	liniştea	autorităţii	Domnului	
Isus.	Măreţia	şi	puterea	Lui	sunt	singurele	care	dau	confuzia	la	
o	parte	(Matei	28:18).

Credinţa ne aduce pace

Chiar	în	ziua	aceasta	măreaţă	a	Învierii,	este	
foarte	încurajator	pentru	noi	să	observăm	cum	
Domnul	Isus	îşi	ia	timp	şi	e	meticulos	în	a	aşeza	
fâşiile	şi	ştergarul	cu	care	fusese	înfăşurat,	în	

timp	ce	afară	oamenii	alergau	din	colţ	în	colţ.	Contrast	
interesant	între	ce	era	în	afara	mormântului	(agitaţie,	
alergare)	şi	ce	era	înăuntru	(pace,	ordine,	control).	Într-un	
mormânt	din	Ierusalim	era	pacea	care	a	adus	pace	tuturor	
credincioşilor!	

Să	ne	aducem	aminte	că	tronul	statornic	al	lui	Dumnezeu,	
Singurul	care	conduce	Cerul	şi	Pământul,	după	sute	şi	
mii	de	ani,	este	la	fel	de	stabil.	Indiferent	de	circumstanţe,	
Domnul	are	Planul	Său	care	se	duce	la	îndeplinire	
imperturbabil.

În	finalul	acestei	alergări,	încurajat	de	atitudinea	necizelată,	dar	
plină	de	îndrăzneală	a	lui	Petru,	în	vs.	8	ni	se	spune	despre	Ioan	
că	a	intrat	şi	el	în	mormânt,	„a	văzut	şi	a	crezut”.	Şi	apoi,	Ioan	
completează	în	relatarea	sa	că	cei	doi	ucenici	au	crezut	pentru	
că	au	văzut,	dar	dacă	ar	fi	priceput	Scriptura,	ar	fi	crezut	fără	să	
vadă	(vs.	9).

Dovada	care	pare	că	i-a	convins	pe	cei	doi	ucenici	au	fost	
fâşiile	pe	jos	(neîmprăştiate)	şi	ştergarul	împăturit	deoparte,	în	
contrast,	de	exemplu,	cu	modul	în	care	Lazăr	a	înviat,	înfăşurat	
încă	şi	sărind	neputincios	din	mormânt	afară.

Petru	şi	Ioan	sunt	imaginea	confuziei	şi	a	îndoielii,	dar	totodată,	
cei	doi	arată,	într-un	final,	credinţă.	Este	adevărat,	o	credinţă	
bazată	pe	ceea	ce	au	văzut,	nu	pe	ceea	ce	ar	fi	trebuit	să	ştie	
din	Scripturi	şi	din	cuvintele	Domnului	Isus,	dar	o	credinţă	care	
le-a	adus	ordine.	Le-a	redat	un	scop	şi	o	atitudine	potrivită.	
„Apoi,	ucenicii	s-au	întors	acasă”	(vs.	10)	ne	spune	Ioan.	Şi	L-au	
aşteptat	acolo	pe	Acela	care	avea	să	le	redea	pacea	de	care	
aveau	atât	de	multă	nevoie.

Credincioşii	sunt	chemaţi	să	îşi	bazeze	credinţa	lor	pe	
Cuvântul	Domnului,	nu	pe	ceea	ce	se	vede	cu	ochiul	(cf.	2	
Cor.	5:7).	Scriptura,	Cuvântul	lui	Dumnezeu,	reprezintă	baza	
pentru	credinţa	creştină.	Credinţa	noastră	nu	este	în	vânt,	nu	
se	bazează	pe	păreri	personale,	impulsuri	mai	slabe	sau	mai	

„Eu sunt Învierea și viața. Cine cre-
de în Mine, chiar dacă ar fi murit, 
va trăi. Și oricine trăiește, și cre-

de în Mine, nu va muri niciodată.” 
(Ioan 11:25-26)
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puternice,	ci	este	clar	înrădăcinată	în	ceea	ce	este	scris	în	
Scriptură.	Credem	pentru	că	este	scris!	Nu	credem	ce	nu	este	
scris,	oricât	de	tare	ar	striga	unii	sau	alţii	şi	oricât	de	atrăgător	
ni	s-ar	părea	un	punct	de	vedere	sau	altul.

Adesea	vorbim	despre	„martori	ai	învierii”.	Adevărul	este	că	
Învierea	nu	a	avut	martori.	Niciun	om	nu	a	fost	de	faţă	când	
a	înviat	Domnul	Isus.	Sunt	prezentaţi	în	Scriptură	martori	ai	
Înviatului,	dar	nu	ai	Învierii,	pentru	că	Învierea	trebuie	crezută,	
în	primul	rând,	(conform	celor	scrise	în	Scriptură),	nu	dovedită.

Să	fim	încurajaţi	de	gândul	că	credinţa	bazată	pe	Cuvântul	lui	
Dumnezeu	ne	aduce	pace.

III. Îngerii - imaginea 
înspăimântării şi, totodată, a 
închinării | vs. 12-13
În	versetul	12,	ni	se	prezintă	un	alt	personaj	colectiv,	anume	
îngerii.	Ioan	ne	spune	că	erau	«doi	îngeri	în	alb	şezând	în	
locul	unde	fusese	culcat	trupul	lui	Isus;	unul	la	cap	şi	altul	la	
picioare.”	–	Ioan	20:12.

Înspăimântare şi încredinţare

Î
n	general,	în	Biblie,	arătarea	îngerilor	reprezintă	un	motiv	
de	teamă	pentru	aceia	care	sunt	în	preajma	lor.	Înţelegem	
din	aceste	episoade	că	îngerii,	deşi	nu	împărtăşesc	natura	
divină	a	lui	Dumnezeu,	totuşi,	prin	modul	în	care	au	fost	

creaţi	şi	datorită	imediatei	prezenţe	a	lor	faţă	de	Dumnezeul	
Cel	Sfânt	şi	Puternic	al	Universului,	sunt	nişte	fiinţe	care	
produc	spaimă	în	inima	oamenilor.	În	Evanghelia	după	
Marcu	ni	se	spune	că	femeile	prezente	la	mormânt	„s-au	
înspăimântat”	la	vederea	îngerilor	(Marcu	16:5).

De	altă	parte,	apariţia	îngerilor	în	mormântul	unde	fusese	
aşezat	trupul	Domnului	Isus	poate	fi	considerată	şi	ca	
un	semn	de	confirmare	a	lui	Dumnezeu	Însuşi	în	scena	
Învierii.	Un	semn	că	jertfa	de	ispăşire	a	Domnului	Isus,	prin	
moartea	Sa	pe	cruce,	a	fost	acceptată	de	către	Dumnezeu	
Tatăl.	Implicarea	Cerului	la	mormânt	şi	Învierea	însăşi	arată	
confirmarea,	încredinţarea	lui	Dumnezeu.

În	sensul	acesta,	îngerii	sunt	imaginea	înspăimântării,	dar	şi	
a	încredinţării	din	partea	Cerului,	a	lui	Însuşi	Dumnezeu,	că	
ceea	ce	s-a	petrecut	în	acel	mormânt	a	fost	după	voia	lui	
Dumnezeu.

Închinare prin har

Totodată,	imaginea	din	versetul	12	parcă	ne	
aminteşte	despre	o	altă	imagine,	descrisă	în	Vechiul	
Testament	şi	anume	capacul	ispăşirii	din	Cortul	
Întâlnirii.	Când	intră	Maria	în	mormânt,	parcă	intră	

în	Cortul	Întâlnirii,	datorită	prezenţei	celor	doi	îngeri...	Şi	în	
Cortul	Întâlnirii	găsim	doi	heruvimi	aplecaţi	unul	spre	celălalt,	
păzind	cumva	locul	unde	fusese	aşezată	jertfa;	şi	acolo,	în	acel	
loc	păzit	de	cei	doi	îngeri,	Dumnezeu	avea	să	se	întâlnească	
cu	omul	(Exodul	25:1-22	–	Acolo Mă voi întâlni cu tine, de la 
înălţimea capacului ispăşirii).	

O	diferenţă	între	cele	două	imagini	este	că	în	Vechiul	
Testament,	locul	acela	al	ispăşirii	–	capacul	ispăşirii	–	era	
păzit	de	heruvimi	în	picioare,	arătând	astfel	că	oamenii	nu	
aveau	acces	deschis	către	Dumnezeu.	Acum,	însă,	în	locul	
unde	fusese	trupul	Domnului	Isus,	îngerii	stăteau	jos,	„unul	
la	cap	şi	altul	la	picioare”...	Nu	mai	trebuia	ca	heruvimii	să	
stea	în	picioare.	Uşa	spre	Locul	preasfânt	a	fost	deschisă	prin	
ispăşirea	Domnului	Isus,	acum	înviat.

Îngerii	apar	în	momente	importante	ale	vieţii	Domnului	Isus	
pe	Pământ:	naşterea,	ispitirea	(după	botez	şi	în	Gheţimani)	
şi	Învierea.	Singurul	loc	unde	ni	se	spune	că	erau	aşezaţi	
este	la	Înviere	(iar	Domnul	Isus	este	în	picioare,	în	centrul	
atenţiei).	Mesajul	este	că	jertfa	a	fost	acceptată	de	Dumnezeu.	
Ispăşirea	a	fost	făcută.	Mormântul	a	devenit	capacul	ispăşirii,	
iar	jertfa	primită	a	fost	Isus	Hristos.	Mormântul	care	trebuia	
să	Îl	înghită	pe	Fiul	lui	Dumnezeu	pentru	totdeauna	a	fost	
folosit	de	Dumnezeu	pentru	a	birui	moartea	şi	pentru	a	face	
ispăşirea	păcatelor	celor	care	cred	în	El.	

Interesant	este	că	în	Evrei	cap.	4	este	amintit	acest	„capac	
al	ispăşirii”,	însă	este	folosită	altă	denumire	(cel	puţin	în	
traducerea	din	limba	română)	şi	anume	„scaunul	harului”.	
Este	exact	acelaşi	lucru:	capacul	ispăşirii	este	scaunul	
harului,	de	care	suntem	îndemnaţi	să	ne	apropiem	acum,	
fără	teamă,	fără	să	fim	înspăimântaţi	şi	fără	reţinere,	pe	baza	
jertfei	Domnului	Isus	Cel	Înviat!	Acum	ne	putem	închina	lui	
Dumnezeu,	prin	har,	fără	să	fim	înspăimântaţi.

„Să ne apropiem dar cu deplină încredere de scaunul harului ca 
să căpătăm îndurare şi să găsim har, pentru ca să fim ajutaţi la 
vreme de nevoie.” – Evrei 4:16

IV. Domnul Isus înviat - 
imaginea puterii şi, totodată, 
a părtăşiei | vs. 16-18

Î
n	ziua	Învierii,	cel	mai	mare	paradox	este	nu	doar	că	
mormântul	Domnului	Isus	este	plin,	dar	că	Însuşi	Domnul	
Isus	Hristos	este	prezent	în	mormânt,	doar	că	Viu,	ci	nu	
mort!	Domnul	Însuşi	vine	la	propriul	mormânt	pentru	a	o	

întări	pe	Maria	Magdalena	(vs.	18).	Ioan	ne	spune	clar	că	după	
ce	Maria	Magdalena	a	intrat	în	mormânt	şi	i-a	văzut	pe	cei	doi	
îngeri,	„s-a	întors	şi	a	văzut	pe	Isus	stând	acolo	în	picioare,	
dar	nu	ştia	că	este	Isus.”	–	Ioan	20:14.
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Puterea biruinţei

Prezenţa	Domnului	Isus	înviat	la	propriul	mormânt	arată	cel	
puţin	două	lucruri:

1. Puterea asupra morţii.	Moartea	nu	mai	are	putere	
asupra	Domnului	Isus.	Domnul	nu	are	nicio	teamă	să	se	
întoarcă	la	propriul	mormânt,	deoarece	ştie	că	nu	mai	
este	moarte	acolo.	Domnul	a	biruit	moartea;	mormântul	
şi-a	terminat	rolul	în	Planul	lui	Dumnezeu.	Domnul	este	
acolo	pentru	a	declara	tuturor	că	mormântul	nu	are	
nicio	putere	asupra	Domnului	cel	viu,	ci	toată	puterea	
este	a	Lui.	Se	reîntoarce	în	propriul	mormânt	ca	biruitor	
acum,	ca	Cel	ce	a	fost	mort	şi	acum	este	viu	în	vecii	
vecilor.

2. Prioritatea pentru încurajare.	În	al	doilea	rând,	
prezenţa	Domnului	la	mormânt	ne	arată	prioritatea	
Domnului	Isus	de	a	îi	încuraja	pe	credincioşi.	Acolo,	
la	mormânt,	se	afla	încă	Maria	Magdalena,	descurajată,	
plângând.	Iar	Domnul	vine	pentru	a	o	încuraja,	pentru	a	
o	întări,	pentru	a-i	reda	nădejdea.	Poate	ne-am	gândi	că	
într-o	asemenea	zi	importantă,	cu	atâta	încărcătură	şi	
importanţă,	Domnul	are	atâtea	de	făcut,	încât	încurajarea	
credincioşilor	cade	undeva	pe	locuri	ultime.	Aşa	am	
vedea	noi,	probabil,	priorităţile.	Întărirea	inimii,	însă,	
este	importantă	înaintea	Domnului.	Scriptura	vorbeşte	
despre	importanţa	acestei	încurajări	(Matei	28:18-20;	
Evrei	13:9	etc.).	Să	nu	credem	cumva	că	Domnul	nu	pune	
preţ	pe	încurajarea	inimii	noastre.	Să	nu	Îl	credem	prea	
departe	de	noi	şi	de	situaţia	noastră.	Să	nu	cădem	în	
deznădejde	crezând	că	Domnul	nu	ne	vede	şi	nu	îi	pasă	
de	noi.	Dorinţa	de	a	o	încuraja	pe	Maria	şi	pe	ucenici	a	
fost	parte	din	motivul	pentru	care	Domnul	s-a	întors	la	
propriul	mormânt.

Un	singur	cuvânt	din	partea	Domnului	i-a	schimbat	complet	
atitudinea	şi	credinţa	Mariei:	numele	ei	rostit	de	Domnul	Isus,	
într-un	mod	personal:	„Marie!”	(vs.	16).	Când	Domnul	ne	
rosteşte	numele	e	preţios	moment	(„Moise,	Avraame,	Lazăre,	
Marie...”).	Propriul	nostru	Creator	ştie	cel	mai	bine	care	ne	
este	numele	şi	cum	să	ne	cheme.	Ne	ştie	pe	nume...	şi	noi	Îi	
recunoaştem	vocea	(Ioan	10).	Avem	nevoie	ca	Domnul	să	ne	
vorbească	şi	Glasul	Domnului	nu	se	pierde	în	vânt.	Cuvântul	
Lui,	vocea	Lui	are	ecou	în	creaţie,	în	inima	noastră.	Nu	se	
întoarce	fără	rod,	ne	spune	profetul	Isaia	(Isaia	55:11).	Dacă	
am	vedea	Biblia	ca	fiind,	într-adevăr,	Cuvântul	Domnului,	am	
fi	impresionaţi	de	puterea	şi	autoritatea	pe	care	o	are	şi	o	
desfăşoară	în	lume	(Ps.	29;	Evrei	4:12).

Să	ne	aducem	aminte	că	ceea	ce	va	declanşa	chiar	învierea	
credincioşilor,	la	sfârşitul	vremurilor,	va	fi	tot	glasul	Domnului	
nostru	(1	Tes.	4:16;	Ioan	5:28,	29).

În	cazul	învierii	lui	Lazăr	(Ioan	11)	a	trebuit	ca	Domnul	Isus	
să	precizeze	clar	numele	lui	Lazăr	când	l-a	chemat	dintre	
morţi	să	iasă	afară	din	mormânt,	altfel,	probabil	că	puterea	
Cuvântului	Domnului	Isus	ar	fi	trezit	din	morminte	pe	toţi	

morţii,	pentru	că	nimic	nu	stă	împotriva	Cuvântului	aducător	
de	viaţă	al	lui	Dumnezeu.

Foarte	interesant	este	un	episod	relatat	în	Matei	27:	51-53	
când,	la	strigătul	puternic	al	Domnului	Isus	de	pe	cruce	(vs.	
50),	„pământul	s-a	cutremurat,	stâncile	s-au	despicat”	(vs.	51),	
iar	mormintele	nu	au	mai	putut	să	îşi	ţină	morţii	înăuntru,	iar	
„multe	trupuri	ale	sfinţilor	care	muriseră,	au	înviat”;	totul	a	
devenit	supus	înaintea	strigătului	Domnului	Isus.

Aşa	stau	lucrurile	şi	acum.	Astăzi,	până	la	revenirea	Domnului	
Isus,	ceea	ce	aduce	viaţă	spirituală	şi	veşnică	în	oamenii	morţi	
„în	păcate”	este	Duhul	Sfânt,	prin	Cuvântul	lui	Dumnezeu,	
care	este	Glasul	Său,	prin	Evanghelie.	

Părtăşia unii cu alţii şi cu Dumnezeu

Î
ncheiem	pasajul	nostru	şi	incursiunea	noastră	la	
mormântul	Domnului	Isus,	aducându-ne	aminte	că	
Domnul	Isus	este	imaginea	părtăşiei	celor	credincioşi	
cu	Tatăl	Ceresc.	Puterea	Sa	despre	care	am	vorbit	mai	

sus	nu	ne	exclude	din	apropierea	Sa,	pe	noi,	neputincioşii,	ci,	
dimpotrivă,	ne	include.	Domnul	Isus	înviat	nu	ne	condamnă,	
cum	ar	fi	normal,	poate,	ci	ne	binecuvântează,	pe	noi,	cei	care	
L-am	trimis	la	moarte	(prin	păcatele	noastre	purtate	de	El	
pe	cruce),	arătând	astfel	că	moartea	Lui	nu	a	fost	un	accident,	
o	scăpare	de	sub	controlul	Planului	lui	Dumnezeu,	ci	şi-a	
îndeplinit	pe	deplin	scopul	conform	voii	lui	Dumnezeu.	

Domnul	Isus	a	fost	singurul	condamnat	care	a	înviat	şi	putea	
să	se	răzbune	pe	toţi	aceia	care	au	contribuit,	într-un	fel	sau	
altul,	la	moartea	Sa.	Deşi	puterea	şi	autoritatea	Sa	ar	fi	putut	
fi	fatală	pentru	toţi	aceia	care	L-au	trimis	la	moarte,	totuşi,	
Domnul	Isus	rosteşte	aceste	cuvinte	ale	părtăşiei,	ale	reunirii,	
către	ucenici	şi	către	toţi	cei	credincioşi:	„Tatăl	Meu	şi	Tatăl	
vostru,	Dumnezeul	Meu	şi	Dumnezeul	vostru”	(vs.	17).	

Cel	mai	mare	har	pentru	cei	credincioşi	a	fost	adus	
prin	Înviere.	Am	fost	incluşi	în	părtăşia	extraordinară	a	
Dumnezeirii.	Noi,	foşti	vrăjmaşi	ai	lui	Dumnezeu,	rătăciţi	în	
lume,	fiecare	în	drumul	său,	am	fost	aduşi	acum	împreună	
la	Singurul	Tată	şi	Dumnezeu	Adevărat.	Domnul	Isus	vrea	să	
arate	că	de	acum	încolo	părtăşia	dintre	om	şi	Dumnezeu	a	
fost	refăcută	pentru	toţi	aceia	care	cred	şi	vor	crede	în	jertfa	
ispăşitoare	a	Domnului	Isus.	Este	cea	mai	mare	binecuvântare	
a	Învierii!	Este	realitatea	care	contează.	Adevărul	prin	care	
stau	toate	lucrurile	şi	fără	de	care	nimic	altceva	nu	contează.

Aşadar,	în	ziua	Învierii	Domnului	Isus	Hristos,	învăţăm	de	la	
Maria	Magdalena	că	Domnul	onorează	dragostea	şi	dedicarea	
faţă	de	El,	în	ciuda	deznădejdii;	de	la	cei	doi	ucenici	înţelegem	
importanţa	credinţei,	care,	deşi	slabă	şi	cu	îndoieli,	dacă	e	
bazată	pe	Cuvântul	lui	Dumnezeu,	ne	aduce	pace;	îngerii	ne	
stau	înainte	pentru	a	ne	aminti	despre	privilegiul	închinării	
înaintea	lui	Dumnezeu,	fără	să	fim	înspăimântaţi	de	măreţia	şi	
sfinţenia	Lui;	iar	apoi	Domnul	Isus	ne	stă	înainte	ca	imagine	a	
puterii	Sale	asupra	morţii,	dar	şi	a	reunirii	noastre	împreună	
în	părtăşie	cu	„Tatăl	nostru	şi	Dumnezeul	nostru”. 
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? Emanuel RĂDUŢ

Evanghelistul Luca, cu acribia unui istoric, îşi 
încheie prima sa scriere (Fapte 1:1 – „cea dintâi 
carte a mea”) cu patru dintre cele mai importante 

evenimente din viaţa Domnului Isus: moartea (23:44-
49), îngroparea (23:50-56), învierea (24:1-49) şi 
înălţarea (24:50-53). Relatarea din ultimul capitol, 
cu detalii unice faţă de celelelalte Evanghelii, 
consemnează opt „deschideri”, dintre care cinci în 
ziua învierii Domnului Isus:

(Luca 24:1-49)

  CINCI
„DESCHIDERI”
  ÎN ZIUA 
  ÎNVIERII
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1. Mormântul deschis

Pentru	ucenicii	şi	apropiaţii	Domnului	Isus	săptămâna	
s-a	încheiat	foarte	sumbru.	Învăţătorul	lor	a	fost	
arestat,	condamnat,	mort	şi	îngropat.	Cel	despre	
care	trăgeau	nădejde	că	„va izbăvi pe Israel”	(v.	21)	

era	în	mormânt.	Dar,	noua	săptămână	a	început	cu	cel	mai	
măreţ	eveniment.	În	„ziua întâi”,	un	grup	de	femei	a	venit	
„la mormânt dis-de-dimineaţă şi [a] adus miresmele pe care le 
pregătiseră”	(v.	1).	Ele	L-au	urmat	pe	Domnul	Isus	la	cruce	şi	
apoi	la	mormânt	(23:55),	dar	socoteau	că	mai	au	o	lucrare	
de	terminat,	aceea	de	a-I	îmbălsăma	trupul	cu	miresme	şi	
miruri,	potrivit	obiceiurilor	evreieşti.	Deşi	pe	drum	s-au	
frământat	cine	le	va	da	piatra	la	o	parte,	ca	să	poată	intra	
în	mormânt	(Marcu	16:3),	„au găsit piatra răsturnată de pe 
mormânt”,	dar	„n-au găsit trupul Domnului Isus”	(v.	2-3).	Iar	
„doi bărbaţi îmbrăcaţi în haine strălucitoare”	(v.	4)	le-au	spus	
cea	mai	importantă	veste:	„Pentru ce căutaţi între cei morţi pe 
Cel ce este viu? Nu este aici, ci a înviat.”	(v.	5-6).	Numai	că	ele	
L-au	văzut	pe	Domnul	Isus	mort	pe	cruce	(v.	49).	I-au	văzut	
pe	soldaţii	romani	când	L-au	verificat	şi	i-au	declarat	decesul	
(Ioan	19:33-34).	Apoi	l-au	văzut	pe	Iosif	din	Arimateea	cum	
L-a	aşezat	în	mormânt	(v.	55-56).	Cimitirul	era	cel	mai	normal	
loc	unde	putea	fi	căutat	cineva	care	a	murit.	Şi	totuşi,	Cel	care	
ţine	„cheile morţii şi ale Locuinţei morţilor”	nu	a	putut	să	rămână	
într-un	mormânt	rece,	ci	El	a	înviat	şi	este	„viu în vecii vecilor”	
(Apocalipsa	1:18).	Primele	martore	ale	mormântului	gol	au	
fost	femeile,	care	„la întoarcerea lor de la mormânt, au povestit 
toate aceste lucruri celor unsprezece şi tuturor celorlalţi”	(v.	9).	
Dar	cele	spuse	„li se păreau apostolilor basme şi nu le credeau”	
(v.	11).	Astfel	că	Petru	„s-a sculat şi a dat fuga la mormânt”,	
pe	care	l-a	găsit	tot	gol.	Ajuns	acolo,	„s-a plecat şi s-a uitat 
înăuntru, dar n-a văzut decât fâşiile de pânză care stăteau pe 
pământ”	(v.	12,	Ioan	20:6-7).	Numai	că	Simon	Petru	a	avut	şi	
o	întâlnire	personală	cu	Domnul	Isus	înviat	(v.	34).	Al	treilea	
martor	al	mormântului	gol	a	fost	Ioan	(Ioan	20:8).

Mormântul	e	gol	pentru	că	Domnul	Isus	e	viu.	Orice	turist	
care	vizitează	Israelul,	găseşte	un	mormânt	gol,	neocupat,	
pentru	că	Mântuitorul	şi	Domnul	e	viu.	Astfel	că,	primul	lucru	
care	s-a	deschis	în	ziua	învierii	a	fost	mormântul	Celui	care	a	
înviat	şi	este	viu	în	veci.	

2. Scriptura deschisă

Î
n	aceiaşi	zi,	doi	ucenici	au	plecat	de	la	Ierusalim	la	Emaus	
(v.	13),	un	drum	de	aproximativ	11	km	(v.	13	–	60	stadii).	
Presupunând	că	era	o	familie,	formată	din	Cleopa	(v.	18)	
şi	Maria	(Ioan	19:25),	„vorbeau între ei despre tot ce se 

întâmplase... în Ierusalim... zilele acestea”	(v.	13,	18).	Pe	drum	
li	s-a	alăturat	un	Străin,	care,	provocat	de	starea	lor	şi	de	
discuţiile	pe	care	le	purtau	între	ei,	a	intrat	într-un	dialog	care	
a	continuat	pe	tot	timpul	parcurgerii	acestui	drum	împreună.	
Cei	doi	au	plecat	din	Ierusalim	după	ce	au	aflat	–	atât	de	la	
femei,	cât	şi	la	Petru	–	că	mormântul	Domnului	Isus	e	gol,	şi	
că	El	ar	fi	înviat	(v.	22-24).	Era	gol,	pentru	că	Cel	Viu	mergea	
cu	ei	pe	drum,	dar	„ochii lor erau împiedicaţi să-L cunoască”	(v.	
16).	Şi	Domnul	Isus,	„a început de la Moise şi de la toţi prorocii 
şi le-a tâlcuit, în toate Scripturile, ce era cu privire la El”	(v.	27).	Iar,	
câteva	ceasuri	mai	târziu,	ei	realizează	că	îi	„ardea inima... când 
[Domnul le] vorbea pe drum şi [le] deschidea Scripturile”	(v.	32).

Domnul	Isus	le-a	deschis	Scripturile,	în	sensul	că	le-a	explicat	
Cuvântul	cu	privire	la	El,	pentru	că	întreaga	Scriptură	(pentru	
ei	Vechiul	Testament)	vorbeşte	despre	întruparea,	lucrarea,	
moartea,	învierea	şi	înălţarea	Sa.	Scriptura	îi	conduce	pe	
oameni	la	Domnul	Cristos,	după	cum	i-a	condus	odinioară	şi	
pe	magii	din	Răsărit	la	Pruncul	născut	în	Betleemul	din	Iudeea	
(Matei	2:4-8).	

3. Casa deschisă

Era	pe	înserat,	când	au	ajuns	în	Emaus,	şi	cei	doi	au	
stăruit	de	Domnul	Isus	să	rămână	şi	să	găzduiască	în	
casa	lor	peste	noapte	(v.	29).	Pesemne	că	le-a	plăcut	
compania	Lui	pe	drum.	Această	familie	şi-a	deschis	

casa,	fără	să	ştie	cine	este	Însoţitorul	lor,	şi	El	„a intrat să 
rămână cu ei”	(v.	29).	Au	fost	ospitalieri,	fiind	primii	care	au	
primit	în	casa	lor	pe	Domnul	Isus	cel	înviat,	chiar	dacă	ei	încă	

nu	cunoşteau	identitatea	Oaspetelui	lor	de	seamă.	
Şi	tocmai	pentru	faptul	că	nu	L-au	recunoscut,	
dorinţa	lor	de	a-şi	deschide	casa	pentru	El	a	fost	
una	binevenită,	în	care	s-a	văzut	interesul	lor	pentru	
ceea	ce	auzeau	de	la	Domnul	Isus	şi	continuarea	
părtăşiei	pe	care	au	avut-o	pe	drum.	

Scriptura	îndeamnă	la	primirea	de	oaspeţi	(Romani	
12:13),	„căci unii, prin ea, au găzduit fără să ştie pe 
îngeri”	(Evrei	13:2).	Dar,	cei	din	Emaus	au	primit	mai	
mult	chiar	şi	decât	toată	oastea	îngerilor,	ei	L-au	
primit	în	casa	lor	pe	Domnul	Isus.	

4. Ochii deschişi

După	drumul	lung	şi	obositor,	s-au	aşezat	la	masă.	
Până	în	acel	moment,	„ochii lor erau împiedicaţi 
să-L cunoască”	(v.	16).	Dar	oaspetele	a	devenit	
gazdă	şi,	după	rugăciune	şi	ruperea	pâinii,	„li s-au 

deschis ochii şi L-au cunoscut”	(v.	31).	Străinul	care	i-a	însoţit	

„Prin Duhul Sfânt, Dumnezeu 
deschide mintea omului ca să 

înțeleagă Scriptura cu privire la 
Domnul Isus și apoi îi călăuzește 
și le descoperă tot mai mult din 

Domnul Isus”
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pe	drum,	era	Isus	Cristos	care	a	înviat.	Nu	au	apucat	să-I	
spună	nimic,	pentru	că	„S-a făcut nevăzut dinaintea lor”	(v.	
31).	Nu	se	spune	din	ce	motiv	s-au	deplasat	la	Emaus,	dar	
nu	a	mai	contat	pentru	ei.	Au	făcut	imediat	cale	întoarsă,	
înapoi	la	Ierusalim,	ca	să	le	dea	marea	veste	şi	celorlalţi	
ucenici.	Domnul	Isus	e	viu	şi	ei	L-au	văzut	şi	au	vorbit	cu	El.	
De	aceea,	le	povestesc	acestora	„ce li se întâmplase pe drum 
şi cum L-au cunoscut la frângerea pâinii”	(v.	35).

Ochii	li	s-au	deschis	când	au	recunoscut	rănile	din	mâinile	
Sale	şi	au	înţeles	cine	era	Străinul	care	a	mers	cu	ei	pe	
drum.	Ei	şi-au	deschis	casa	pentru	a-L	primi	pe	Domnul	
Isus,	iar	El	le-a	deschis	ochii	ca	să-L	recunoască	şi	să	vadă	
că	este	viu	înaintea	lor.	Da,	e	viu!	A	mers	cu	ei	pe	drum.	A	
vorbit	cu	ei.	I-a	ascultat.	Le-a	explicat	Scriptura	şi	inima	le	
ardea	când	El	le	vorbea.	El	este!	E	Domnul	şi	este	viu!	Iar	
ochii	lor	L-au	văzut	şi	urechile	lor	L-au	auzit.	

5. Mintea deschisă

Cea	din	urmă	„deschidere”	în	ziua	învierii	a	avut	
loc	tot	în	Ierusalim,	ca	o	încheiere	ciclică	a	celei	
mai	însemnate	zile	din	istorie.	Aceasta	a	început	
cu	mormântul	deschis	şi	cu	vestea	că	Domnul	

Isus	e	viu.	Acum,	seara	s-a	lăsat,	ucenicii	şi	femeile	erau	
adunaţi	la	un	loc	şi,	în	mijlocul	lor,	a	venit	„Însuşi Isus”	(v.	
36).	Fiind	încuiaţi	de	frica	iudeilor	(Ioan	20:19),	Domnul	
Isus	îi	salută	cu	„Pace vouă!”	(v.	36).	Trecând	peste	orice	
reguli	ale	fizicii,	apariţia	Domnului	Isus	a	produs	ucenicilor	
frică,	spaimă,	tulburare,	necredinţă,	mirare	(v.	37-41).	Iar	
după	ce	le-a	dovedit,	prin	semnele	crucificării	(v.	39),	că	
El	este	viu,	„le-a deschis mintea, ca să înţeleagă Scripturile”	
(v.	45).	Le-a	explicat	cum	trebuia	„să se împlinească tot ce 
este scris despre [El] în Legea lui Moise, în Proroci şi în Psalmi”,	
pentru	că	„aşa este scris şi aşa trebuia să pătimească Cristos 
şi să învie a treia zi dintre cei morţi”	(v.	44,	46).

Prin	Duhul	Sfânt,	Dumnezeu	deschide	mintea	omului	ca	
să	înţeleagă	Scriptura	cu	privire	la	Domnul	Isus	şi	apoi	îi	
călăuzeşte	şi	le	descoperă	tot	mai	mult	din	Domnul	Isus	
(Ioan	16:13-15).

***

După învierea Sa, Domnul Isus a mai rămas 
patruzeci de zile cu ucenicii (Fapte 1:3), după 
care „S-a despărţit de ei şi a fost înălţat la 

cer” (v. 50). Iar la despărţirea de ucenici, Domnul 
Isus şi-a deschis mâinile şi i-a binecuvântat pe cei 
prezenţi (v. 50), Cerul s-a deschis ca să-L primească 
înapoi în slavă (v. 51), iar ei şi-au deschis gura 
ca să-L laude pe Dumnezeu în Templu (v. 53). 
Primele cinci „deschideri” au fost în ziua învierii, 
următoarele două în ziua înălţării şi ultima după 
înălţare. În fiecare zi, credincioşii îşi deschid gura 
să-L laude pe Dumnezeu şi să-L mărturisească pe 
Domnul Isus celor din jur.
Plecând de la un mormânt gol, Dumnezeu ne 
deschide ochii şi mintea prin Scriptură, ca să-L 
vedem pe Domnul Isus cel Viu, să-L primim în viaţa 
şi în casa noastră, pentru ca apoi să fim primiţi în 
Cer unde Îl vom lăuda veşnic pe Acela prin care 
suntem binecuvântaţi în veci. Cristos e viu! 
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CONTROVERSATE

RUGĂCIUNEA PENTRU CEI BOLNAVI  
ŞI UNGEREA LOR CU UNTDELEMN

(6)

? Emanuel DOBRIN

Fiecare interacţiune a omului cu 
Dumnezeu naşte controverse în 
mintea umană. Mai ales atunci 

când în perimetrul cunoştinţei intervin 
aspecte supranaturale sau elemente care 
depăşesc explicaţiile unanim acceptate, 
controversele se amplifică prin scindare. 
De această dată discuţia este adusă în 
Epistola lui Iacov, text în care autorul 
discută o temă considerată controversată 
şi anume rugăciunea pentru cei bolnavi 
şi ungerea lor cu untdelemn. Controversa 
rezidă din practica ungerii cu untdelemn 
(ulei) şi se ramifică pe măsură ce se caută 
o explicaţie legată de unde, când, cum, 
cine ar putea face această practică şi dacă 
mai este necesară în zilele noastre.

IACOV 5:13-16 | CONTEXT SPIRITUAL
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Observaţii primare. 

Articolul	de	faţă	nu	este	o	analiză	hermeneutică	
şi	exegetică	a	textului	biblic,	ci	o	înţelegere	a	
contextului	spiritual	în	care	se	practică	ungerea	cu	
untdelemn.	În	abordarea	acestui	subiect	pornesc	

de	la	câteva	premise	legate	atât	de	experienţa	mea	de	slujitor,	
cât	şi	de	realitatea	pe	care	am	întâlnit-o:	

(a)	Rugăciunile	neascultate	par	a	fi	mai	multe	decât	cele	
ascultate.	

(b)	Pare	că	sunt	aşa	de	puţine	miracole	care	se	întâmplă	
în	viaţa	unui	bolnav	în	urma	rugăciunii	şi	fără	intervenţii	
medicale.	

(c)	Dacă	verifici,	cele	mai	multe	vindecări	care	au	avut	loc	la	
întâlniri	de	rugăciune	şi	în	urma	ungerii	cu	untdelemn,	sunt	
minciuni,	falsuri.	

(d)	Cei	mai	mulţi	vindecători,	oameni	care	pretind	că	au	darul	
vindecării,	sunt,	de	fapt,	nişte	proroci	mincinoşi,	care	dau	
speranţe	false	celor	necăjiţi.	

(d)	Când	Iacov	afirmă	că	cerem	şi	nu	căpătăm	deoarece	
cerem	pentru	a	risipi	în	plăceri,	se	referă	şi	la	sănătate?	

(e)	Sunt	anumite	legi	naturale	pe	care	rugăciunea	nu	le	
schimbă	niciodată.	De	exemplu,	rugăciunea	nu	anulează	
nici	îmbătrânirea	şi	nici	moartea,	rugăciunea	nu	schimbă	
ADN-ul,	nu	schimbă	culoarea	ochilor,	nu	elimină	ridurile,	nu	
micşorează	urechile	şi	nu	îndreaptă	nasul;	astfel,	afirmaţia	
„rugăciunea	schimbă	totul”	nu	este	validă.

(f)	Pentru	unii,	ungerea	cu	untdelemn	menţionată	în	text	este	
o	practică	miraculoasă	prin	care	se	vindecă	orice	boală.

(g)	Alţii	încearcă	să	elimine	ungerea	cu	untdelemn	din	text,	
reducând-o	la	o	practică	medicală	specifică	primului	secol	şi	
culturii	ebraice	medicale	de	atunci.

(h)	Vindecarea	fizică	şi	spirituală	nu	sunt	condiţionate	de	
ungerea	cu	untdelemn.

(i)	Personal,	continui	să	cred	că	Dumnezeu	face	minuni,	chiar	
şi	vindecări	supranaturale.

Iacov	îşi	scrie	epistola	având	în	vedere	atât	reabilitarea	
spirituală	cât	şi	reabilitarea	fizică	a	omului.	Îşi	începe	epistola	
spunând:	„să	priviţi	ca	o	mare	bucurie	când	treceţi	prin	
felurite	încercări”	(1:2)	şi	o	încheie	chemând	la	rugăciune	
pentru	orice	fel	de	suferinţă,	boală	sau	cădere	(5:13).	
Textul	prezintă	câteva	elemente	sau	aspecte	importante	
care	formează	cadrul	spiritual	în	care	are	loc	ungerea	cu	
untdelemn.

Primul aspect pe care îl 
menţionează textul este 
că oamenii au şi vor avea 

probleme de ordin fizic şi de 
ordin spiritual. 

Î
n	textul	lui	Iacov	problemele	sunt	identificate	prin	
suferinţe,	boli	şi	păcat.	Versetul	13	vorbeşte	despre	
suferinţă.	Această	suferinţă	poate	avea	orice	natură	(un	
părinte	poate	suferi	din	cauza	unui	copil	bolnav	sau	

neascultător,	poţi	suferi	că	nu	ai	luat	un	examen,	poţi	avea	
suferinţă	în	urma	dispreţului	altora,	a	bolii	etc).	Suferinţa	
despre	care	e	vorba	aici	este	una	generală	şi	se	referă	la	
orice	tip	de	suferinţă	experimentată	de	om.	În	versetul	14	
este	un	alt	element	care	arată	ca	oamenii	vor	avea	necazuri	
şi	probleme,	şi	anume	boala.	Marea	problemă	a	bolii	trupeşti	
este	că	poate	duce	la	degradarea	funcţiunilor	anatomice	şi	
la	moartea	trupului.	Acutizarea	suferinţei	prin	boală	apare	
atunci	când	realizezi	că	nu	sunt	şanse	de	însănătoşire	şi	că	
boala	va	aduce	moartea.	În	versetele	15	şi	16	este	adus	în	
discuţie	păcatul.	Dacă	boala	fizică	poate	genera	moartea	
fizică,	de	această	dată	lucrurile	sunt	mult	mai	complicate,	
păcatul	generând	moarte	spirituală,	adică	despărţire	de	
Dumnezeu.	Aşadar,	oamenii	au	diferite	suferinţe,	care	le	
cauzează	tulburări	existenţiale	şi	le	afectează	sentimentele.	
Însă,	oamenii	au	şi	boli	care	le	cauzează	degradare	fizică	şi	
moarte.	Peste	toate	acestea,	oamenii	au	păcate	care	îi	despart	
de	Dumnezeul	cel	viu,	trimiţându-i	în	iad	pentru	totdeauna.	
Nimeni	nu	poate	contesta	această	realitate	a	prezenţei	
suferinţei,	bolii	şi	păcatului	în	viaţa	fiecărui	om.	

Al doilea aspect pe care ni-l 
prezintă textul este interesul 
lui Dumnezeu, atât pentru 
vindecarea trupească, 
cât şi pentru vindecarea 
sufletească a fiinţei umane.

Dumnezeu	Creatorul	nu	S-a	bucurat	niciodată	de	
o	imagine	deformată	a	creaţiei	Lui.	Ca	urmare,	
Dumnezeu	S-a	implicat	şi	continuă	să	se	implice	
în	reabilitarea	creaţiei,	inclusiv	a	fiinţei	umane.	

În	privinţa	vindecării	trupeşti,	textul	afirmă	în	versetul	15	că	
Domnul	îl	va	însănătoşa	pe	cel	bolnav,	iar	în	versetul	16	se	
vorbeşte	despre	posibilitatea	vindecării	fizice.	Aceste	lucruri	
mă	fac	să	înţeleg	că	Dumnezeu	are	în	vedere	vindecarea	
trupească.	El	este	cel	care	aduce	sănătatea,	iar	textul	afirmă	
această	posibilitate.	În	privinţa	vindecării	sufleteşti,	în	versetul	
15,	textul	vorbeşte	despre	mântuire	şi	iertarea	păcatelor.	Asta	
înseamnă	că	dincolo	de	vindecarea	trupească	Dumnezeu	îl	
vrea	pe	om	vindecat	sufleteşte,	iertat	şi	mântuit.	În	exemplul	
celor	10	leproşi	toţi	au	fost	vindecaţi	trupeşte,	însă,	doar	unul,	
cel	care	s-a	întors	la	Hristos,	a	primit	iertarea	şi	mântuirea.	
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Ca	sa	îmi	arate	că	dorea	vindecarea	sufletească	a	tuturor	
celor	10	leproşi,	Isus	întreabă:	unde	sunt	ceilalţi?	Vindecarea	
trupească	era	doar	o	parte	a	procesului	reabilitării.	Dacă	
pentru	vindecarea	trupească	Dumnezeu	poate	rosti	doar	un	
cuvânt,	pentru	vindecarea	sufletească,	Fiul	Său,	Isus	Hristos,	a	
murit	ca	jertfă	răscumpărătoare	pentru	fiecare	fiinţă	umană.	
Un	lucru	e	cert,	Dumnezeu	este	vindecătorul	şi	salvatorul.	
El	vindecă	boala	şi	El	iartă	păcatul,	El	aduce	sănătate	şi	tot	El	
oferă	certitudinea	vieţii	veşnice.	Această	viaţă	veşnică	oferită	
prin	jertfa	lui	Hristos	înseamnă,	printre	altele,	vindecarea	
sau	reabilitarea	trupească	(trupuri	de	slavă)	şi	sufletească	a	
omului.

Al treilea aspect este dat 
de faptul că indiferent 
de suferinţa pe care o 
experimentează omul, 
rugăciunea este soluţia 
primară pregătită de 
Dumnezeu. 

Rugăciunea	are	valenţe	diferite.	În	acest	text,	este	
atât	o	recunoaştere	a	slăbiciunii	fizice	sau	spirituale,	
cât	şi	o	invocare	a	puterii	lui	Dumnezeu	în	vederea	
reabilitării	stării	degradate.	În	versetul	13,	pentru	

suferinţă	este	recomandată	rugăciunea.	În	versetul	14,	pentru	
boală	este	recomandată	tot	rugăciunea,	iar	în	versetul	16,	
pentru	iertarea	păcatelor	este	recomandată	tot	rugăciunea.	
Astfel,	în	suferinţă,	în	boală	şi	în	pocăinţă,	rugăciunea	trebuie	
să	aibă	prioritate.	E	atât	de	importantă	rugăciunea	încât	
Dumnezeu	o	pune	pe	primul	loc	în	toate	situaţiile	complicate.	
Mă	rog	pentru	că	rugăciunea	poate	face	trecerea	de	la	
suferinţă	la	linişte,	de	la	boală	la	vindecare	şi	de	la	păcat	la	
iertare.	

Al patrulea aspect 
menţionat în text este 
legat tot de rugăciune, dar, 
îmi spune că atât omul 
implicat în probleme, cât 
şi comunitatea, biserica, 
trebuie să se roage. 

E atât	de	simplu	să	nu	te	rogi	şi	să	aştepţi	ca	alţii	să	se	roage	pentru	tine.	Aşa	a	făcut	vrăjitorul	Simon.	Când	
Petru	i-a	recomandat	să	se	roage	pentru	a	fi	iertat,	
le-a	spus	apostolilor:	„rugaţi-vă	voi	pentru	mine”	

(Fapte	8:24).	Însă	textul	din	Iacov	îmi	spune	că	omul	care	are	
probleme	este	chemat	să	se	implice	în	rugăciune.	În	versetul	
13,	cel	aflat	în	suferinţă	este	chemat	să	se	roage	şi	trebuie	
să	o	facă.	În	versetul	14,	cel	aflat	în	boală	este	chemat	să	se	
roage,	deoarece	şi	boala	este	o	suferinţă	şi,	de	asemenea,	
să-i	cheme	pe	prezbiteri	să	se	roage	pentru	el.	Cel	căzut	în	
păcat	este	chemat	să-şi	mărturisească	păcatele	şi	să	se	roage	
împreună	cu	alţii	pentru	iertarea	de	care	are	nevoie.	Există,	
aşadar,	o	responsabilitate	legată	de	rugăciune	a	omului	care	
trece	prin	suferinţă,	boală	sau	păcat,	el,	cel	care	trece	prin	
probleme,	are	datoria	de	a	se	implica	în	procesul	reabilitării	
personale,	prin	rugăciune.	Să	fie	acesta	un	pas	al	credinţei	în	
Dumnezeu?

Însă,	aşa	cum	spuneam,	şi	comunitatea	este	chemată	la	
rugăciune.	Iată	cum	decurge	acest	aspect.	Cel	în	suferinţă	
trebuie	să	se	roage.	Apoi,	cel	în	boală	trebuie	să	se	roage,	dar	
aici	sunt	chemaţi	şi	prezbiterii	la	rugăciune,	apoi,	în	versetul	
16,	toată	biserica	este	chemată	să	se	roage	pentru	cel	bolnav	
(„rugaţi-vă	unii	pentru	alţii	ca	să	fiţi	vindecaţi”).	De	unde	ştiu	
că	e	vorba	de	biserică?	Din	text.	Iată	ce	spune:	„este	vreunul	
printre	voi	în	suferinţă	sau	este	vreunul	printre	voi	bolnav?”;	
apoi	îi	aduce	în	discuţie	pe	prezbiteri	şi	ştim	că	biserica	
e	singura	instituţie	care	are	prezbiteri,	iar,	în	final,	spune	
„rugaţi-vă	unii	pentru	alţii”.	Astfel,	Dumnezeu	a	lăsat	biserica	
Lui	şi	ca	un	grup	de	sprijin	în	rugăciune	pentru	cei	care	trec	
prin	suferinţe,	boli	şi	căderi.	Când	cineva	din	biserică	trece	
printr-o	suferinţă,	boală	sau	experimentează	căderea,	prima	
datorie	a	bisericii	este	să	se	roage	pentru	el.	Beneficiile	sunt	
imense.	Cercetările	medicale	afirmă	că	atât	pacienţii	care	nu	
prezintă	risc	de	mortalitate,	cât	şi	pacienţii	în	stare	terminală	
care	se	roagă	şi	pentru	care	se	roagă	alţii,	sunt	oameni	senini,	
plini	de	pace	şi	privesc	moartea	cu	speranţă	în	ceea	ce	este	
dincolo	de	ea.	Aşadar,	dacă	Dumnezeu	lucrează	la	reabilitarea	
trupească	şi	sufletească	a	omului,	datoria	bisericii	este	să	facă	
acelaşi	lucru.

Al cincilea aspect adus 
în discuţie este calitatea 
rugăciunii, atât a celui 
care trece prin suferinţă, 
cât şi a prezbiterului sau a 
comunităţii care se roagă. 

Dar,	dacă	în	cazul	celor	care	trec	prin	suferinţe	şi	
boli	pot	exista	momente	de	îndoială,	frământare	
şi	disperare,	în	cazul	prezbiterilor	lucrurile	
trebuie	să	stea	altfel.	În	conformitate	cu	textul	
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lui	Iacov,	rugăciunea	prezbiterilor	trebuie	să	fie	o	exprimare	
a	credinţei,	versetul	15		vorbind	despre	rugăciunea	făcută	cu	
credinţă.	Ar	fi	trist	ca	un	prezbiter	să	se	roage	fără	credinţă	
sau	să	creadă	altceva	decât	ceea	ce	se	roagă.	Şi	tot	în	
conformitatea	cu	textul	lui	Iacov,	rugăciunea	unui	prezbiter	
pentru	un	bolnav	trebuie	să	fie	fierbinte,	sau	stăruitoare,	
făcută	cu	ardoare,	aşa	
cum	spune	versetul	16.	
Imaginea	e	superbă,	un	
prezbiter	care	se	roagă	
stăruitor	şi	cu	credinţă.	
Acest	lucru	e	necesar	
deoarece	se	are	în	
vedere	atât	vindecarea	
fizică	a	bolnavului,	cât	
şi	iertarea	păcatelor	
lui.	Astfel,	credinţa	şi	
stăruinţa	în	rugăciune	
devin	fundamentale	
atunci	când	prezbiterii	
sunt	chemaţi,	în	particular,	să	se	roage	special	pentru	bolnavi.	
La	fel	stau	lucrurile	şi	pentru	rugăciunea	comunităţii,	trebuie	
să	fie	o	rugăciune	fierbinte	şi	cu	credinţă.	Dacă	vă	uitaţi	la	
vindecările	făcute	de	Isus,	veţi	constata	că	sunt	cazuri	în	care	
oamenii	au	fost	vindecaţi	datorită	credinţei	lor	(ex:	Bartimeu,	
femeia	cu	scurgere	de	sânge),	însă,	sunt	şi	cazuri	în	care	
Isus	i-a	vindecat	nu	din	cauza	credinţei	bolnavului,	ci	şi	din	
cauza	credinţei	celor	care	l-au	adus	pe	bolnav	la	El	(ex:	Mc.	2	
slăbănogul	este	vindecat	şi	din	cauza	credinţei	prietenilor	lui,	
Mt.	15	fiica	femeii	cananite	este	vindecată	din	cauza	credinţei	
mamei	ei,	Mt.	8	robul	sutaşului	s-a	însănătoşit	datorită	
credinţei	sutaşului,	Mc.	9	copilul	îndrăcit	este	vindecat	pe	
baza	credinţei	tatălui	său).	Aceste	exemple	arată	nevoia	
rugăciunilor	stăruitoare	şi	cu	credinţă	pentru	vindecarea	
altora.

Al şaselea aspect e legat de 
calitatea vieţii prezbiterului. 

Textul	îmi	dă	două	indicii.	Primul	indiciu	este	tocmai	
acela	de	a	fi	prezbiter.	În	epistolele	către	Timotei	
şi	către	Tit	ne	sunt	prezentate	calităţile	unui	
prezbiter,	texte	din	care	înţelegem	că	a	fi	prezbiter	

nu	e	un	lucru	de	apucat,	ci	e	o	mare	bucurie,	dar	şi	o	mare	
responsabilitate.	Prezbiterul	este	chemat	la	o	viaţă	de	calitate	
din	toate	punctele	de	vedere:	etic,	moral,	relaţional,	social	
şi	religios.	Al	doilea	indiciu	e	în	versetul	16	unde	vorbeşte	
despre	rugăciunea	celui	neprihănit.	Prezbiterul	trebuie	să	fie	
un	om	neprihănit	(1	Tim.	3).	Din	această	cauză	sunt	chemaţi	
prezbiterii	să	se	roage	pentru	bolnavi,	pentru	că	ei	ar	trebui	
să	fie	oameni	neprihăniţi.	Viaţa	unui	prezbiter	trebuie	să	
fie	caracterizată	de	neprihănire.	Vorbirea	lui,	gândirea	lui,	
faptele	lui,	relaţiile	lui,	totul	trebuie	trăit	în	neprihănire.	
Când	un	prezbiter	trăieşte	în	neprihănire,	fie	că	vrea	sau	

nu,	Dumnezeu	îi	va	împinge	pe	oameni	spre	el,	pentru	a	îi	
cere	să	se	roage	pentru	cei	bolnavi.	Când	oamenii	bolnavi	nu	
cer	niciodată	prezbiterilor	să	se	roage	pentru	ei,	sau	când	
fug	la	prezbiterii	din	alte	biserici	să	se	roage	pentru	ei,	e	un	
semn	de	întrebare	cu	privire	la	viaţa	spirituală	a	prezbiterilor	
din	biserica	respectivă.	Un	prezbiter	rău,	mânios,	certăreţ,	

mincinos,	care	nu	
iubeşte,	care	nu	caută	
pacea,	care	nu	caută	
reabilitarea,	nu	va	fi	
chemat	să	se	roage	
pentru	cei	bolnavi.	
Însă,	un	prezbiter	bun,	
credincios,	cinstit,	drept,	
iubitor,	preocupat	de	
reabilitarea	altora	va	
fi	chemat	să	se	roage	
pentru	vindecarea	
şi	mântuirea	altora.	
În	acelaşi	timp,	nu	

cred	că	această	practică	a	rugăciunii	particulare	pentru	
cei	bolnavi	ar	trebui	exploatată	fără	înţelepciune.	Nu	noi	
suntem	vindecătorii,	ci	Hristos,	nu	noi	iertăm,	ci	Hristos,	nu	
noi	oferim	viaţa	veşnică,	ci	Hristos.	Dar,	fiecare	prezbiter	ar	
trebui	să	ştie	că	are	responsabilitatea	de	a	trăi	în	neprihănire,	
deoarece	Dumnezeu	îl	socoteşte	un	om	al	credinţei	care	
este	chemat	să	se	roage	cu	credinţă	şi	stăruinţă	tocmai	în	
momentele	mai	slabe	ale	celorlalţi	fraţi	şi	surori	din	biserică.

Al şaptelea aspect are în 
vedere puterea rugăciunii. 

Textul	spune:	„mare	putere	are	rugăciunea	fierbinte	
a	celui	neprihănit”.	Observaţi	o	nuanţă:	această	
rugăciune,	cu	toate	că	are	mare	putere,	nu	are	
putere	absolută.	Aceasta	înseamnă	că	sunt	situaţii	

în	care	prezbiterul,	neprihănit	fiind,	se	va	ruga	stăruitor	şi	
cu	credinţă,	însă	cel	bolnav	nu	se	va	vindeca.	De	exemplu,	
apostolul	Pavel	a	vindecat	pe	mulţi	oameni	(Fapte	14,	Fapte	
16,	Fapte	19:11-12).	Dar,	cu	toate	că	a	vindecat	aşa	mulţi	
oameni,	pe	Trofim	îl	lasă	bolnav	în	Milet	(2	Tim.	4:20),	despre	
Epafrodit	spune	că	a	fost	bolnav	aproape	de	moarte	(Fil.	
2:27),	pe	Timotei	îl	sfătuieşte	ca	tocmai	din	cauza	deselor	
îmbolnăviri	să	ia	un	tratament	medical	(1	Tim.	5:23),	iar	cât	
despre	el,	chiar	dacă	a	vindecat	aşa	de	mulţi	bolnavi,	Pavel	nu	
s-a	putut	vindeca	de	ţepuşul	pe	care-l	avea	(2	Cor.	12:7).	

Astfel,	rugăciunea	prezbiterilor	făcută	cu	credinţă	şi	stăruitor,	
are	mare	putere,	dar	nu	putere	absolută.	Ca	urmare,	când	un	
prezbiter	trăieşte	în	neprihănire	şi	va	fi	chemat	să	se	roage	
pentru	bolnavi,	într-o	stare	profundă	de	smerenie,	libertate	
şi	responsabilitate,	îl	va	unge	cu	untdelemn	pe	cel	bolnav	şi	
se	va	ruga	pentru	el,	stăruitor	şi	cu	credinţă.	În	unele	cazuri,	
Dumnezeu	va	aduce	vindecare	trupească,	în	alte	cazuri	va	
aduce	doar	iertare	şi	mântuire	şi	poate	vor	fi	situaţii	când	

„Dumnezeu este vindecătorul și 
salvatorul. El vindecă boala și El iartă 

păcatul, El aduce sănătate și tot El 
oferă certitudinea vieții veșnice. ”
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se	vor	întâmpla	ambele	sau	nu	se	va	întâmpla	nimic.	Asta	se	
întâmplă	deoarece	de	cele	mai	multe	ori	nu	cunoaştem	cauza	
bolii,	astfel	că	trebuie	să	înţelegem	că	sunt	şi	situaţii	în	care,	
chiar	dacă	ne	rugăm	stăruitor	şi	cu	credinţă,	cel	bolnav	nu	
se	va	vindeca.	De	ce?	Posibil	ca	dincolo	de	cauză	să	existe	
un	scop	al	bolii,	cel	puţin	unul,	şi	anume	acela	că	Dumnezeu	
ne	desăvârşeşte	prin	suferinţă.	Cu	toate	acestea,	rămâne	în	
picioare	responsabilitatea	pentru	rugăciune,	în	dreptul	celor	
care	trec	prin	suferinţă,	a	celor	bolnavi,	a	celor	căzuţi,	a	
comunităţii	bisericeşti	şi	a	prezbiterilor.

Clarificări de final.  

Să	clarificăm	afirmaţiile	pe	care	Iacov	le	face	în	
versetele	14	şi	15.	„Este	vreunul	printre	voi	bolnav?	
Să	cheme	pe	prezbiterii	bisericii;	şi	să	se	roage	pentru	
el,	după	ce-l	vor	unge	cu	untdelemn	în	Numele	

Domnului.	Rugăciunea	făcută	cu	credinţă	va	mântui	pe	cel	
bolnav,	şi	Domnul	îl	va	însănătoşi;	şi,	dacă	a	făcut	păcate,	îi	vor	
fi	iertate”.		

Trebuie	să	înţelegem	câteva	lucruri.	

(a)	Când	cineva	este	bolnav	poate	chema	prezbiterii	să-l	ungă	
cu	untdelemn	şi	să	se	roage	pentru	el.	Nimeni	nu	este	obligat	
să	facă	acest	lucru,	dar,	dacă	vrea,	o	poate	face.	

(b)	Cel	bolnav	trebuie	să	cheme	prezbiterii,	niciodată	
iniţiativa	nu	aparţine	prezbiterilor.

(c)	În	cazul	în	care	bolnavul	nu	poate,	fiind	în	stare	de	
inconştienţă	sau	fiind	copil,	responsabilitatea	chemării	
prezbiterilor	pentru	rugăciune	revine	celor	care	îngrijesc	de	
acel	bolnav.

(d)	Ungerea	cu	untdelemn	se	aplică	omului	bolnav.	Nu	avem	
niciun	indiciu	că	ungerea	ar	putea	fi	aplicată	obiectelor	
materiale.

(e)	Trebuie	chemaţi	prezbiterii	bisericii	locale,	ai	bisericii	
din	care	faci	parte.	Fuga	pentru	ungerea	cu	ulei	şi	rugăciune	
pentru	vindecare	la	alţi	slujitori	şi	prezbiteri	care	nu	fac	
parte	din	biserica	locală	este	un	mare	semn	de	întrebare,	atât	
pentru	cel	care	o	face,	cât	şi	pentru	prezbiterii	bisericii	locale.	

(f)	Întotdeauna	ar	trebui	să	fie	cel	puţin	doi	prezbiteri,	
niciodată	doar	unu.	

(g)	Când	prezbiterii	sunt	chemaţi	pentru	ungere	şi	rugăciuni	
pentru	bolnavi	trebuie	să	facă	acest	lucru	cu	multă	smerenie,	
responsabilitate,	atenţie	şi	sub	călăuzirea	Sfântului	Duh.	Când	
prezbiterii	se	roagă	pentru	un	om	bolnav,	ei	se	roagă	atât	
pentru	vindecarea	trupească,	cât	şi	pentru	iertarea	păcatelor	
celui	în	cauză.	Cel	în	cauză	trebuie	să-şi	mărturisească	
păcatele	deschizând	astfel	calea,	atât	pentru	vindecarea	fizică,	
cât	şi	pentru	vindecarea	spirituală.	Se	înţelege	că	sunt	situaţii	
în	care	mărturisirea	nu	este	posibilă,	fiind	vorba	de	copii	sau	
de	persoane	aflate	în	incapacitate	fizică	pentru	aşa	ceva.	

(h)	Nici	urlatul	în	rugăciune	şi	nici	ungerea	cu	untdelemn	nu	

garantează	vindecarea;	aceasta	o	face	doar	Dumnezeu.	Din	
această	cauză	nu	cred	în	cei	care	anunţă	sesiuni	de	vindecare,	
întâlniri	de	rugăciune	pentru	vindecare,	nopţi	de	rugăciune	
pentru	vindecare	şi	întâlniri	speciale	pentru	ungere	cu	ulei	în	
vederea	vindecării	fizice.	Toată	această	lucrare	de	ungere	cu	
ulei	şi	de	rugăciune	particulară	pentru	cel	bolnav	se	face	în	
linişte	şi	în	totală	smerenie	faţă	de	Dumnezeu,	cu	implicarea	
credinţei	celor	în	cauză.

(i)	Ungerea	cu	untdelemn	se	aplică	în	zona	capului	sau	a	
mâinilor.

Încheiere

Când	vedeţi	tot	felul	de	show-uri	îmbibate	de	
vindecări,	când	vedeţi	publicitate	făcută	sesiunilor	
de	vindecare,	când	auziţi	de	tot	felul	de	pretinşi	
slujitori	ai	rugăciunii	de	vindecare,	sau	când	vi	

se	promit	tot	felul	de	profeţii	vindecătoare,	fugiţi	de	toate.	
Sunt	minciuni,	falsuri	şi	neadevăruri.	Nu	alergaţi	după	
vindecări	supranaturale	la	cei	care	anunţă	public	că	le	pot	
face,	la	cei	care	se	laudă	public	că	doar	deschid	gura	şi	se	fac	
vindecări,	nu	fugiţi	după	o	evanghelie	a	prosperităţii.	Nimeni	
nu	are	puterea	vindecării,	aceasta	îi	aparţine	în	totalitate	
lui	Dumnezeu.	Chiar	şi	atunci	când	El	dă	unuia	darul	de	
vindecare,	vindecările	sunt	făcute	tot	de	Dumnezeu.

Ungerea	cu	untdelemn	a	unui	bolnav	şi	rugăciunea	pentru	
vindecarea	lui	este	un	act	de	profundă	linişte,	pace,	smerenie	
şi	credinţă	faţă	de	Dumnezeu.	Prezbiterii	chemaţi	să	facă	aşa	
ceva	trebuie	să	fie	oameni	ai	credinţei,	dar	să	nu	creadă	că	
ei	fac	vindecarea;	puterea	rugăciunii	lor	este	mare,	dar	nu	
absolută.	Dumnezeu	este	Acela	care	face	vindecarea.	Fie	ca	
Dumnezeu	să	ne	asculte	toate	rugăciunile	şi	să	ne	vindece	
toţi	bolnavii.	Amin! 

...mare putere are 
rugăciunea fierbinte a 

celui neprihănit...
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Sub	călăuzirea	Duhului	Sfânt	şi	motivaţi	de	dorinţa	de	a	face	o	lucrare	eficientă	în	contextul	unei	lumi	în	care	se	
poate	pierde	rodul	muncii	noastre,	a	fost	organizată	conferinţa	lucrătorilor	TAC	din	judeţul	Braşov.	Conferinţa	
a	avut	loc	în	data	de	11	februarie	2023	la	Biserica	Creştină	după	Evanghelie,	Codlea1	din	judeţul	Braşov	şi	a	
fost	intitulată	“Perseverent	în	slujire”.

Mesajul	Biblic	a	fost	prezentat	de	fratele	Andrei	Politic	de	la	Biserica	Creştină	după	Evanghelie	Bartolomeu	–	Braşov	
şi	ne-a	îndemnat	la	o	trăire	şi	slujire	autentică	pentru	Dumnezeu.	

Pentru	ca	slujirea	să	fie	autentică	şi	să	nu	se	piardă	rodul	muncii	noastre	trebuie:
• Să fim focusaţi pe predicare
• Să fim aţintiţi spre răsplată
• Să investim în ceilalţi

Activitatea	conferinţei	a	fost	un	adevărat	moment	de	părtăşie	unde,	pe	lângă	Mesajul	Biblic	au	mai	fost	expuse	
mărturii	şi	experienţe	din	slujire,	am	avut	momente	de	laudă	şi	închinare,	s-au	stabilit	proiectele	pentru	anul	2023	ale	
comisiei	TAC	(pentru	fiecare	secţiune	în	parte)	şi	s-a	finalizat	cu	servirea	mesei	împreună.

?	Oara	SCURTU

Comuna	Holbav	,	judeţul	Braşov

Conferinţă TAC - Braşov
„Păziţi-vă bine să nu pierdeţi rodul muncii voastre.  

Ci să primiţi o răsplată divină.”

(2 Ioan 1:8)
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În	perioada	1-4	februarie	2023	a	avut	loc,	la	Valea	Drăganului,	Conferinţa	lucrătorilor	
din	Bisericile	de	limbă	maghiară.	Această	
Conferinţă	are	loc	anual	de	aproape	15	ani,	

cu	scopul	de	a	aprofunda	cunoştinţele	biblice	
şi	de	a	întreţine	relaţiile	între	fraţii	lucrători	
din	biserici.

Seminariile	au	fost	susţinute	de	fraţele	Roger	
Brind	(Ţara	Galilor)	şi	fratele	Nagy	Erno	
(Ungaria).	

Subiectele	au	fost:
-	Stiluri	de	conducere	şi	influenţare	-	fr.	Roger	
Brind;
-	Studiul	Epistolei	către	Coloseni	-	fr.	Nagy	Erno.

A	fost	un	timp	binecuvântat	de	zidire	spirituală.

?	Iosif	BAKO

Conferința lucrătorilor din Bisericile de 
limba maghiară

Lucrarea „Dragostea frăţească”, Răchiţi 
- Botoşani

Vă suntem recunoscători pentru toate rugăciunile înălţate către Dumnezeu pentru noi, cât şi pentru toate donaţiile şi 
darurile pe care le-am primit prin bunătatea Lui, şi în anul care a trecut.

(Foto:	bătrâni	din	Centrul	de	îngrijire	bătrâni	„Casa	Simeon”	din	loc.	Răchiţi,	Botoşani)
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În	data	de	29.01.2023	a	avut	loc	botezul	nou	testamentar	al	patru	tineri,	care	şi-au	mărturisit	
credinţa.	A	fost	cerută	binecuvântarea	Domnului	peste	
ei.

Au	participat	alături	de	fraţii	din	Adunare	şi	mulţi	prieteni	
şi	colegi.	A	fost	o	ocazie	binecuvântată	de	zidire	şi	de	
vestire	a	Evangheliei.

?	Iosif	BAKO

Prin	harul	şi	bunăvoinţa	Domnului,	în	biserica	locală	
din	Salcea,	jud.	Suceava,	duminică,	5	martie	a.c.,	a	
avut	loc	botezul	a	cinci	persoane.	

Ne-am	bucurat	de	acest	eveniment,	deoarece	
trecuse	prea	mult	timp	de	când	nu	am	avut	prilej	de	felul	
acesta.	Considerăm	acest	lucru	ca	fiind	un	impuls	din	
partea	lui	Dumnezeu	la	o	trăire	după	standardele	voii	
Sale,	astfel	încât	mulţi	semeni	din	oraşul	Salcea	să	urmeze	
exemplul	celor	cinci,	în	a-L	mărturisi	pe	Domnul	Cristos	
apa	botezului.	Doamne	ajută,	Doamne	dă	izbândă!

?	Dinu	MIRON

Botez Biserica 
maghiară din Cluj

Botez Biserica din Salcea, Suceava

În	data	de	19	Martie	2023,	la	Biserica	Creştină	după	Evanghelie	din	localitatea	Tohanul	Vechi,	judeţul	
Braşov,	a	avut	loc	un	botez	nou	testamentar.	Cu	
această	ocazie,	şase	persoane	au	mărturisit	credinţa	

lor	în	apa	botezului.

La	acest	eveniment	au	slujit,	alături	de	un	grup	de	familii	
din	adunarea	Braşov,	Bartolomeu,	şi	fraţii	Radu	Dobra	
împreună	cu	Iosif	Ştefan.	Botezul	a	fost	oficiat	de	către	
fratele	Aurel	Politic.

Domnul	să	fie	slăvit	pentru	lucrarea	aceasta,	şi	să	
binecuvânteze	adunarea	din	această	localitate.

?	Iosif	ŞTEFAN

Botez Tohanul Vechi, Braşov
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Este	o	mare	binecuvântare	să	vedem	cum	Dumnezeu	împlineşte	Cuvântul	Lui	sub	ochii	noştri.	În	
slujirea	noastră,	am	avut	ocazia	să	ne	cunoaştem	cu	fratele	Moisa	Constantin	(fratele	Mişu)	din	
Boldeşti-Scăieni,	judeţul	Prahova.

Dumnezeu	a	orchestrat	lucrurile	de	aşa	natură	încât	să	ne	cunoaştem	şi	să	avem	relaţii	frumoase	
şi	cu	familia	extinsă	a	fratelui	Mişu.	Caracterul	fratelui,	credincios,	blând,	înţelept,	sociabil,	a	fost	o	mare	
încurajare	pentru	mine	şi	a	avut	impact	de	la	prima	întâlnire	asupra	mea.	De	fratele	Mişu	„greu	scăpai”	să	
nu	fii	oaspetele	casei	lui.

Simţind	că	se	apropie	clipa	plecării,	fratele	Mişu	şi-a	exprimat	dorinţa	să	clarifice	toate	lucrurile	legate	de	
clădirea	Bisericii	din	Boldeşti-Scăieni.	Deşi	anii	şi-au	pus	amprenta	asupra	trupului,	am	întâlnit	un	frate	cu	
o	pasiune	deosebită	pentru	lucrarea	Domnului.

În	ziua	de	18	ianuarie	2023,	Domnul	l-a	chemat	acasă	pe	fratele	Mişu.	Participând	la	prima	seară	de	
priveghi	şi	urmărind	filmarea	de	la	serviciul	de	înmormântare,	am	fost	impresionat	de	numărul	mare	de	
persoane	care	au	ţinut	să	îşi	ia	la	revedere	de	la	fratele	Mişu.

Am	auzit	multe	mărturii	despre	modul	cum	fratele	le-a	vestit	Cuvântul	şi	despre	felul	lui	de	vieţuire	cu	
Hristos,	care	a	adus	un	impact	asupra	vieţii	multor	oameni.

Ne	rugăm	ca	Dumnezeu	să	ne	ajute	să	ne	uităm	cu	băgare	de	seamă	la	exemplul	unor	astfel	de	
credincioşi	şi	să	le	urmăm	credinţa.	Dumnezeu	să	lucreze	ca	toată	familia	fratelui	să	devină	o	
binecuvântare	în	locul	unde	El	i-a	aşezat.	

?	Dan	MITREA

N E C RO LO G 
Constantin Moisa 

(1937 – 2023)

„Aduceţi-vă aminte de mai-marii voştri care v-au vestit Cuvântul lui 
Dumnezeu; uitaţi-vă cu băgare de seamă la sfârşitul felului lor de 

vieţuire şi urmaţi-le credinţa.” 
(Evrei 13: 7)



Dacă se mai pot identifica şi alte persoane, în afară de cele deja menţionate, vă rugăm să ne scrieţi pe adresa redacţiei: 
secretariat.bce@gmail.com.

Rubrică realizată de Bogdan Emanuel Răduţ.

Piedici în calea uitării...  
fotografii din istoria trecută

Sarah Berney (1874-1958), sora lui Francis Berney (1869-1939) şi misionară elveţiană în România (1904-1958). A 
fost căsătorită (1909) cu misionarul german Fritz Stückemann (1881-1967), stabilindu-se în Braşov, fiind supranumită 
„Bunicuţa din Braşov”.

Vă prezentăm două fotografii:

Foto	1	–	Braşov, 1924

Sarah	Berney,	Francis	Berney	
(Elveţia),	Ilie	Georgescu	(Braşov).

Foto	2	 – Braşov, 1930

La	Adunarea	din	Braşov:	Sarah	Berney,	
Fritz	Stückemann,	Ilie	Georgescu	
(Braşov),	Ioan	Giurea	(Ploieşti),	

Gheorghe	Giuvelea	(Ploieşti),	Paul	
Perret	(Bucureşti).
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În Psalmii Tăi se spune
Că Tu ne ești Păstor
Și-n Tine e pășune
Și apă de izvor ...

Ne aperi prin pustie
De lupii răpitori

Și scut o să ne fie,
Lumina Ta din zori !

Când câinii răi ne ies,
Adeseori în cale,

În toate-am înțeles
Că ești cu noi prin vale !

Și vulturi de pe creste
Ne duc spre înălțimi,
Iar viața noastră este

Un zbor spre heruvimi !

Capacul ispășirii
Ne cheamă la Cuvânt
Și gândul moștenirii
Ne rupe de pământ ...

De-aceea, frații mei,
Rămâneți în grădină

Căci, fiind mileniul trei,
Curând El o să vină !

Izvor de Mântuire,
Tu, Doamne, faci oferte,
Și-aduci la noi Iubire,
Ce poate să ne ierte  !

Tu ne-ai plătit cândva,
Întreaga datorie

Când pe altar murea
Un Miel din veșnicie !

De-aceea, azi venim
In sfântă amintire,

Să-Ți spunem: ,, TE IUBIM,
Căci ești IEHOVA-YIRE !"

Pe drumul în spre casă
La Golgota privim,

Știind că Ție-Ți pasă,
Ca-n har să viețuim !

Noi, azi, in ziua-ntâi,
Vom frânge pâinea iar,
Și-Ți cerem să rămâi

Când bem și din pahar !

Și toți, în adunare,
Suntem în părtășie
Iar binecuvântare,

Îmi pregătești și mie

În fața Ta, ca Tată,
Noi n-avem vreo virtute,

Dar ne-ai găsit odată,
Ca oi ce-au fost pierdute !

E IAR ZIUA-NTÂI... 

VALENTIN GIUROIU


